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ACTA Núm. 6/2019 

 
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL CONSELL MUNICIPAL DEL DISTRICTE 

DE LES CORTS DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA 
 

El dia 16 de desembre de 2019, a les 18.30 h, es reuneix el Consell Municipal del Districte 
de les Corts de l’Ajuntament de Barcelona a la sala de Plens, a la plaça Comas, 18, planta 
soterrani 1 de Barcelona, sota la presidència del senyor Francisco Sierra López, regidor 
president, i l’assistència del regidor l’Im. Sr. Francesc Xavier Marcé Carol, el regidor adscrit 
senyor Jordi Castellana Gamisans, la regidora adscrita senyora Francina Vila Valls i els 
consellers i conselleres senyors i senyores Carlos Hornero Sánchez, Manuel Becerra 
Hormigo, Irene Morales Morales, Jordi Guillén Sarrat, Mario Fco. Campelo Castro, Lucia 
García Carretero, Josep M. Gebelli Isart, Mercè Garrigosa Ferrando, Elisabet Bercial 
Fernández, Sonia Reina Sánchez, Javier Edrosa Pérez, Ivan Condés Sangenís, Sergi 
Mariné Santos, Xavier Cañigueral González i Javier Erausquin Marsal, així com la senyora 
Sara Jaurrieta Guarner, gerent del Districte, i assistits per la secretària, la senyora Meritxell 
Cusí Pérez. 
 

Excusen la seva absència les regidores adscrites la senyora Janet Sanz Cid i la 
senyora Maria Luz Guilarte Sánchez. 

 
El president, senyor Francisco Sierra, obre la sessió ordinària per tractar els punts de 

l’ordre del dia de la convocatòria, remesa en temps i forma, punts que es transcriuen a 
continuació: 
 
 

A. LECTURA I APROVACIÓ, SI S’ESCAU, DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA I 
EXTRAORDINÀRIA DEL CONSELL DE DISTRICTE DE DATA 10 D’OCTUBRE DE 
2019. 
 

B. PART INFORMATIVA 
 
a) Despatx d’ofici:  

 
1. Comunicació de les resolucions corresponents als expedients 

administratius tramitats durant els mesos d’agost, setembre i octubre de 
2019. 
 

2. RESTAR ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 15 d’octubre de 
2019 de nomenament dels regidors adscrits. 

 
3. RESTAR ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 11 de novembre de 

2019 de nomenament del vicepresident del Consell de Districte.  
 

4. RESTAT ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 3 d’octubre de 2019 
de nomenament del senyor Jordi Guillén Sarrat com a membre del 
Consell de Districte de les Corts 
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5. RESTAR ASSABENTAT de l’acta de pressa de possessió del conseller 
Jordi Guillen Sarrat de data 8 d’octubre de 2019 com a membre del 
Consell de Districte de les Corts 

 
6. RESTAR ASSABENTAT de les resolucions del regidor del Districte de 

data 8 d’octubre de 2019 i 21 d’octubre de 2019 en les quals estableix el 
règim de dedicació del conseller Jordi Guillen Sarrat 

 
7. RESTAR ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data de data 11 de 

novembre de 2019 de cessament del senyor Èric Manzano Casalins com 
a conseller del Consell de Districte de les Corts. 

 
8. RESTAR ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 21 de novembre de 

2019 de nomenament la Ima. Sra. Francina Vila i Valls com a regidora 
adscrita en substitució del Sr. Joaquin Forn i Chiarello. 

 
9. RESTAT ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 21 de novembre de 

2019 de nomenament del senyor Sergi Mariné Santos com a membre del 
Consell de Districte de les Corts 

 
10. RESTAR ASSABENTAT de l’acta de pressa de possessió del conseller 

Sergi Mariné Santos de data 2 de desembre de 2019 com a membre del 
Consell de Districte de les Corts 

 
11.  RESTAR ASSABENTAT de la resolució del regidor del Districte de data 2 

de desembre de 2019 de règim de dedicació del conseller Sergi Mariné 
Santos 
 

b) Mesura de govern 
 
Mesures preventives a les addiccions en adolescents i joves 
 

c) Informes.  
 

d) Informe del regidor del Districte 
 

C. PART DECISÒRIA 
 

1 Propostes d’acord: 
 

A. Comissió Consultiva de Via Pública, Seguretat, Serveis Municipals i 
Presidència. 
 

B. Comissió Consultiva d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat. 
 

C. Comissió Consultiva de Drets Socials, Serveis a les Persones, Cultura i 
Esports. 

 
INFORMAR sobre els preus públics del Districte de les Corts per l’any 2020 
 

D. Comissió Consultiva d’Economia, Hisenda i Comerç 
 

INFORMAR pressupost General de l’Ajuntament de Barcelona per l’any 
2020 
 

 
2 Proposicions 
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D. PART D’IMPULS I CONTROL 

 
a) Proposicions / Declaracions de grup. 

 
1. ERC: El Districte de Les Corts es compromet, en coordinació amb el districte 

de Sants-Montjuïc, a treballar conjuntament amb l'Eix Comercial Sants-Les 
Corts en la visualització dels comerços associats a aquest, estudiant i 
implementant en el termini de sis mesos els projectes que l'eix comercial 
pugui proposar, destacant el caràcter de comerç de proximitat i la garantia als 
usuaris que aquesta pertinença implica, així com tots aquells que en el propi 
sentit es plantegin en el futur 
 

2. JxCat: Que el govern del Districte de les Corts procedeixi en fer una aposta 
real i efectiva de la participació ciutadana tot cercant el consens i diàleg amb 
tots els interessats a l’hora de decidir el manteniment o canvi de carrils bici o 
de la seva estructura, i, que, en qualsevol cas es prioritzi que la implantació 
dels mateixos es realitzi en una sola direcció, sempre en el sentit de la via del 
carrer, a fi de que es pugui garantir la seguretat tant dels seus usuaris com 
dels vianants. 
 

3. Cs: El Ple del Districte de les Corts acorda: 
1 – Realitzar, en un màxim de tres mesos, un estudi sobre la millora i 
remodelació de l’enllumenat públic en carrers, parcs i jardins del districte de 
les Corts, atesa la deficient il·luminació en diverses zones del districte, com 
ara a la zona del Mirall de Pedralbes, a diferents zones de Sant Ramon o en 
parcs com Can Cuiàs, que propicien espais insegurs tant per als ciutadans 
com per als comerços, del qual es doni trasllat a les entitats veïnals i 
vinculades al comerç i la restauració i als grups municipals i, basant-se en ell, 
es procedeixi a: 

a) Establir un pla d’actuacions per a la millora de la il·luminació en els 
punts que estableixi l’estudi, amb l’acord previ dels veïns, 
comerciants i restauradors de la zona, d’acord amb la normativa i la 
realitat de la ciutat actuals, i prioritzant criteris com la seguretat i 
l’accessibilitat dels vianants en l’espai públic i l’eficiència energètica. I 
emfasitzant i prioritzant els llocs de més pas de vianants i on hi hagi 
més teixit comercial i espais socials, de manera que una il·luminació 
més agradable dinamitzi el districte i el converteixi en espai segur. 

b) Determinar, en aquest pla d’actuacions, el calendari d’aquestes. 
c) Destinar, en els pressupostos 2020, una partida específica per dur a 

terme el pla d’actuacions. 
  

4. BxCanvi: El Consell Plenari del Districte de les Corts acorda: 
Instar al Govern del Districte a que elabori un estudi per a la instal·lació d’una 
Escola Bressos Municipal al Barri de Les Corts 

 
b) Proposicions amb contingut de declaracions institucionals 

 
1. PP: El Consell del Districte de les Corts acorda: 

- Respectar i defensar la Constitució Espanyola i la jurisprudència 
emanada del Tribunal Constitucional en relació a l’article 27 de la Carta 
Magna, que situen en el mateix pla d’igualtat el dret a l’educació i la 
llibertat d’ensenyament, mitjançant un desenvolupament harmònic de 
tots dos drets. 

- Garantir que els pares, com a primers responsables de l’educació dels 
seus fills, triïn el tipus d’educació i el centre educatiu on escolaritzar els 
seus fills. 
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- Defensar la xarxa de centres concertats com a garants de l’existència 
d’una oferta plural complementària a la xarxa pública, tal com ha 
manifestat el Tribunal Constitucional, i, per tant, de la llibertat d’elecció 
de les famílies, assegurant la igualtat d’oportunitats de les mateixes en 
l’exercici d’aquest dret, el que implica que les dues xarxes, pública i 
concertada, hauran de tenir els recursos necessaris que assegurin 
aquest dret. 

- Promoure i donar suport a l’autonomia organitzativa i pedagògica dels 
centres, respectant el caràcter propi d’aquests, per a desenvolupar 
projectes educatius de qualitat que puguin respondre a les inquietuds i 
prioritats de les famílies per tal que aquestes puguin triar amb total 
llibertat. 

- Garantir l’existència i gratuïtat dels centres d’educació especial tant a la 
xarxa pública com concertada com a garants de la llibertat d’elecció de 
les famílies. 

- Respectar i complir l’article 27.3 de la Constitució que obliga els poders 
públics a garantir el dret que assisteix els pares perquè els seus fills 
rebin la formació religiosa i moral que estigui d’acord amb les seves 
conviccions. 

- Abandonar qualsevol intent dirigit a suprimir la demanda social de 
l’article 109.2 de la LOMCE com a factor determinant per part de les 
administracions a l’hora d’oferir les places educatives. 

Traslladar aquest acord al Govern d’Espanya perquè, a través del 
compliment de tots els punts d’aquesta proposta, defensi i garanteixi les 
llibertats educatives consagrades ne la Constitució Espanyola. 
 

c) Precs 
 

1. ERC: El Districte de Les Corts es compromet a treballar conjuntament 
amb Transports Metropolitans de Barcelona, per arreglar i asfaltar el carril 
bici que connecta Barcelona amb Esplugues de Llobregat, al seu pas per 
Barcelona, mes concretament pel parc de Cervantes, a hores d’ara 
totalment impracticable. 

 
2. ERC: El Districte de Les Corts es compromet a treballar conjuntament 

amb Transports Metropolitans de Barcelona, per fer que la freqüència de 
pas de les línies 75 i 78 sigui de 10 minuts durant l’horari de 7:00 a 8:30 
del matí i a que els autobusos durant aquest horari siguin de doble cos. 

 
3. JxCat: Crear, en el termini màxim d’un mes, un grup de treball 

individualitzat al Districte de Les Corts on hi participi el veïnat, les entitats 
i associacions i els grups municipals, que valori i aporti solucions a totes 
aquelles carències i disfuncions que s'han esdevingut per a la implantació 
de la quarta i cinquena fase de la xarxa ortogonal tractant específicament 
les necessitats de transport del barri, -i especialment el referent a les 
línies H10/54-, donant lloc a un pla de treball del govern municipal i TMB 
amb mesures concretes que permetin ser implementades en el termini 
màxim de 6 mesos. 
Que es crei una comissió, formada pels membres del grup de treball, que 
faci seguiment de l’execució de les mesures recollides al pla de treball 
 

4. JxCat: Que el Govern de Districte de Les Corts reposi els arbres dels 
Jardins de Joan Altisent en els espais buits, canviï el tipus de paviment i, 
mitjançant l’adequada senyalètica, expliqui vida i obra del músic Joan 
Altisent així com iniciar un procés de diàleg i consens amb els veïns per a 
establir els diferents nous usos del parc. Tanmateix insta el Govern a 
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iniciar un procés de senyalització dels parcs i jardins posant en valor i 
donant a conèixer les persones que hi donen nom 
 

5. Cs: Que el Govern del Districte, en consens amb el gestor de la 
instal·lació, el Club Joventut Les Corts, iniciï de manera immediata els 
tràmits per a la reforma i l’adequació de la zona de vestidors, magatzem i 
part del darrere de la grada del poliesportiu L’Illa, amb l’objectiu 
d’optimitzar els espais i solucionar les anomalies que presenta. 

 
6. PP: Instar al Govern del Districte a endegar, a través dels organismes 

municipals pertinents, un projecte per a rehabilitar les casetes del carrer 
de la Baixada del Monestir 1-7 i destinar-les a, entre altres usos, un ús 
veïnal per a fer del Monestir de Pedralbes un punt de referència de 
l’activitat social del barri 
 

7. BxCanvi: Que el Districte de les Corts elabori un estudi sobre possibles 
actuacions de caràcter preventiu per controlar la població de senglars de 
la muntanya de Collserola i pal·liar els danys ocasionats els darrers anys. 

 
d) Preguntes 

 
1. Cs: Quin és el temps real d’ocupació d’aquest espai i quins són els usos 

que se’n fan, els horaris i els col·lectius que utilitzen les pistes de la 
Bederrida? 
 

2. PP: Quines són les principals accions dutes a terme al districte de les 
Corts des de l’any 2017 fins al dia d’avui en benefici del comerç de 
proximitat, detallant, entre per cada acció, l’import de la despesa/inversió 
efectuada i el nombre de participants i beneficiats per la mesura, tant pel 
que fa a aquelles accions pròpies de l’Ajuntament del districte com per les 
dutes a terme per la resta de l’Ajuntament de Barcelona i els seus 
organismes dependents? Sol·licitem còpia de la resposta per escrit i que 
sigui distribuïda a tots els grups municipals i la resta de membres del 
Consell d’Economia i Hisenda 
 

3. BxCanvi: Quina valoració fa el Govern del Districte sobre la quantitat 
d’equipaments de proximitat al Districte? 

 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grups 

 
E. DECLARACIONS INSTITUCIONALS. 

 
Declaració Institucional contra la violència masclista 
Declaració Institucional del Dia Internacional de les persones amb discapacitat. 

 
El president, senyor Francisco Sierra, llegeix la informació relacionada amb la 

protecció de dades fruit de l’entrada en vigor el 25 de maig del 2018 del nou Reglament 
europeu de protecció de dades i de la Llei orgànica 3/2018, de 5 de desembre, de protecció 
de dades personals i garantia de drets digitals, que regula el tractament de les dades 
personals dels ciutadans. Aquesta informació diu que per rebre la convocatòria de les 
sessions del Consell del Districte de les Corts cal omplir el formulari d’autorització i 
presentar-lo a l’Ajuntament; que les persones assistents han d’autoritzar el tractament de les 
seves dades, atès que la sessió es grava i es difon en directe (per streaming) i en diferit a 
través de les xarxes socials, i que les dades de nom i cognom, així com l’interès manifestat 
durant la sessió, constaran a l’acta, de la qual també es fa divulgació. En canvi, a l’acta no 
constaran les dades de qui no hagi presentat l’autorització, i qui no vulgui ser gravat es pot 
situar a la zona zero de la sala (a la seva esquerra, al fons). 
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A. LECTURA I APROVACIÓ, SI S’ESCAU, DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA I 
EXTRAORDINÀRIA DEL CONSELL DE DISTRICTE DE DATA 10 D’OCTUBRE DE 
2019. 
 
El president pregunta si algú vol fer algun comentari sobre les actes de les sessions 

ordinària i extraordinària del 10 d’octubre. 
 

La consellera Sonia Reina, portaveu del Grup Municipal de Cs, diu que no hi volen 
fer cap esmena, però sí demanar que a les properes actes cada intervenció es reculli en la 
llengua en què s’hagi fet, tal com es feia abans. 

 
La secretària explica que Secretaria General va demanar que les actes, atès que es 

fan en tercera persona, es fessin en un mateix idioma (en aquest cas, el català), però hi 
traslladarà la petició perquè emeti un informe o es pronunciï de manera determinant sobre 
aquest punt. 

 
 

B. PART INFORMATIVA 
 

a) Despatx d’ofici:  
 

1. Comunicació de les resolucions corresponents als expedients administratius 
tramitats durant els mesos d’agost, setembre i octubre de 2019. 

 
 

 
Concepte Quantitat 

  
Aixecament suspensió obres 2 
Desprecinte / Precinte 3 
Devolució ingressos indeguts 8 
Llicència excepcional 6 
Llicència terrasses 22 
Llicències d’obres 20 
Llicències guals 9 
Llicències ocupació via pública 86 
Llicència ambiental 2 
Llicència activitat 2 
Modificació no substancial 3 
Nova llicència 5 
Reserva d’estacionament 45 
Responsabilitat patrimonial 17 
Retorn d’avals i dipòsits 3 
Reclamació danys i perjudicis 1 
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Adjudicacions corresponents als mesos d’agost a octubre de 2019 
 
 

MENOR A-GENÈRICA 

     

CONTRACTE MES OBJECTE IMPORT ADJUDICATARI 

         

19004069 setembre ARRENDAMENT MATERIALS 
COMPLEMENTARIS FESTES 

3.000,00 €   

19004068 setembre COMPRA MATERIAL PER A PROGRAMA 
FESTES I ACTES 

3.000,00 €   

19004406 octubre PRESTACIÓ SERVEIS PER A LA 
COMUNICACIÓ INCLUSIVA 

8.500,00 €   

19004420 octubre PROMOCIÓ ACTIVITATS INCLUSIÓ 
PERSONES AMB DISCAPACITATS 

10.252,00 €   

19004498 octubre DESPESES PROTOCOL·LÀRIES  4º 
TRIMESTRE 2019 

4.000,00 €   

MENORS (AD) 

         

CONTRACTE MES OBJECTE IMPORT ADJUDICATARI 

         

19003878 setembre PROMOCIÓ ECONÒMICA MATERNITAT 
SANT RAMON 2019 

7.258,79 € SIGMA SERVICIOS 
PROFESIONALES 
PARA 

19004067 setembre SERVEIS DE SUPORT GUARDIA URBANA 
FESTA MAJOR 2019 

6.693,12 € NORDESTE 
SERVIC. 
INTEGRALES 2003 
SL 

19003555 setembre ADQUISICIÓ EQUIPS PROTECCIO 
INDIVIDUAL (EPI) 

344,16 € ITURRI, S.A. 

19003981 setembre GESTIÓ DE GUIATGE DE LES RUTES 
TURISTIQUES 2019 

4.827,90 € CONTRAPUNT, 
SCCL 

19003879 setembre PROMOCIÓ ECONÒMICA AL BARRI DE 
PEDRALBES 2019 

8.824,52 € GARCIA MORILLO 

19003877 setembre PROMOCIÓ ECONÒMICA ENTORN ILLA 
DIAGONAL 2019 

8.070,35 € COODIN S.C.C.L 

19004531 octubre DINAMITZACIÓ ACTIVITAT ESPORTIVA  
ESPAI BEDERRIDA 

6.450,32 € FUNDACIÓ UBAE 

19004491 octubre RECONSTRUCCIÓ VORERA C. CAPITÀ 
ARENAS - C. MANILA 

41.599,87 € ECOMANT 2005, 
SL 
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19004490 octubre ARRANJAMENT VORERA MUNTANYA DEL 
C. PINTOR PAHISSA 

27.662,35 € CONSTRCCIONES 
SERVIBA- 4 SL 

19004241 octubre IMPRESSIÓ MATERIAL COMUNICATIU 
QUART TRIMESTRE 2019 

16.000,00 € ESFIN-2 SA 

19004260 octubre ADEQUACIÓ SOLAR TAQUÍGRAF SERRA 
(EQUADOR-ENTENÇA) 

47.017,88 € EXCAVACIONES 
GASSO SL 

19004259 octubre REPOSICIÓ PINTURA SENYALITZACIÓ 
HORITZONTAL 

9.021,76 € M. I J. GRUAS, S.A. 

19004239 octubre SERVEIS DE DISSENY I MAQUETACIÓ 
QUART TRIMESTRE 2019 

6.999,85 € FONS GRAFIC, 
S.L. 

19004192 octubre OBRES ENJARDINAMENT ESPAIS ANTIGA 
COLÒNIA CASTELLS 

48.004,84 € R.S. 
AGROTÈCNICA 
DEL SEGRIÀ S.L. 

 

RESOLUCIONS CONTRACTACIÓ PROCEDIMENTS OBERTS I DERIVATS D'ACORD MARC 

     

CONTRACTE MES OBJECTE IMPORT ADJUDICATARI 

         

19003866 setembre APROVACIÓ DE LA DESPESA PER LES 
OBRES MILLORA C.C. LES CORTS I C.C. 
TRIAS I PEITX 

39.031,96 
€ 

  

19002818 setembre ADJUDICACIÓ LICITACIÓ PER EL SUPORT 
TÈCNIC AUDIOVISUAL I SUBTITULACIÓ 
ACTES 

7.340,14 € INTEGRACIO 
SISTEMAS 
AUDIOVISUALS SL 

16C00024 setembre APROVACIÓ DE L'AUTORITZACIÓ I 
DISPOSICIÓ DE LA PRÒRROGA PER LA  
GESTIÓ I EXPLOTACIÓ IME PAVELLÓ ILLA 
2019-2021 

75.320,00 
€ 

CLUB JOVENTUT 
LES CORTS 

19003464 octubre ADJUDICACIÓ LICITACIÓ D'ARRENDAMENT I 
MANTENIMENT IMPRESSORES DISTRICTE 

7.018,00 € SERVICIOS 
MICROINFORMATICA 
SA 

19003312 octubre ADJUDICACIÓ LICITACIÓ DEL PROGRAMA 
DE PROMOCIÓ DE JOVENTUT 2019/2020 

3.326,36 € PROGESS 
PROJEC.GESTIO 
SERVEIS SOCIA 

19003312 octubre BAIXA PER ADJUDICACIÓ DEL PROGRAMA 
DE PROMOCIÓ DE JOVENTUT 2019/2020 

-6,97 €   

16C00024 octubre PAGAMENT MES DE JULIOL 2019 PER LA 
GESTIÓ I EXPLOTACIÓ IME PAVELLÓ ILLA 

3.138,33 € CLUB JOVENTUT 
LES CORTS 

16C00024 octubre PAGAMENT MES D'AGOST 2019 PER LA 
GESTIÓ I EXPLOTACIÓ IME PAVELLÓ ILLA 

3.138,33 € CLUB JOVENTUT 
LES CORTS 

ALTRES RESOLUCIONS 

     

CONTRACTE MES OBJECTE IMPORT ADJUDICATARI 
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19S06659 setembre PAGAMENT PER LA DIRECCIÓ JOVE 
ORQUESTRA SIMFÒNICA DE LES CORTS 

5.500,00 € A TEMPO 
ESTUDIS 
MUSICALS SL 

19S11722 setembre PAGAMENT PER ACTIVITATS DE FESTA 
MAJOR DE LES CORTS 2019 

14.710,50 € FEDER. ASS. 
VEÏNS FESTES 
LES CORTS 

19S10817 octubre PAGAMENT PER CONVENI EIX COMERCIAL 
SANTS-LES CORTS 2019 

16.000,00 € SANTS-LES 
CORTS EIX 
COMERCIAL 

19S16917 octubre APROVACIÓ DE L'AUTORITZACIÓ I 
DISPOSICIÓ DE LA DESPESA PER CONVENI 
SOCIETAT CORAL L’ESPIGA DE LES CORTS 

7.450,00 € SOCIETAT CORAL 
L'ESPIGA DE LES 
CORT 

19S16917 octubre PAGAMENT PER CONVENI SOCIETAT CORAL 
L’ESPIGA DE LES CORTS 

7.450,00 € SOCIETAT CORAL 
L'ESPIGA DE LES 
CORT 

 
 
 
 
Expedients de matrimonis civils corresponents als mesos d’agost a octubre de 2019 
 

 
 
 
 
 
 

 
 

2. RESTAR ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 15 d’octubre de 2019 de 
nomenament dels regidors adscrits. 
 

3. RESTAR ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 11 de novembre de 2019 de 
nomenament del vicepresident del Consell de Districte.  
 

4. RESTAT ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 3 d’octubre de 2019 de 
nomenament del senyor Jordi Guillén Sarrat com a membre del Consell de Districte 
de les Corts 
 

5. RESTAR ASSABENTAT de l’acta de pressa de possessió del conseller Jordi 
Guillen Sarrat de data 8 d’octubre de 2019 com a membre del Consell de Districte 
de les Corts 
 

6. RESTAR ASSABENTAT de les resolucions del regidor del Districte de data 8 
d’octubre de 2019 i 21 d’octubre de 2019 en les quals estableix el règim de 
dedicació del conseller Jordi Guillen Sarrat 
 

7. RESTAR ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data de data 11 de novembre de 
2019 de cessament del senyor Èric Manzano Casalins com a conseller del Consell 
de Districte de les Corts. 
 

8. RESTAR ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 21 de novembre de 2019 de 
nomenament la Ima. Sra. Francina Vila i Valls com a regidora adscrita en 
substitució del Sr. Joaquin Forn i Chiarello. 
 

9. RESTAT ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 21 de novembre de 2019 de 
nomenament del senyor Sergi Mariné Santos com a membre del Consell de 
Districte de les Corts 

Mes Quantitat 
Agost 0 

Setembre 5 
Octubre 4 
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10. RESTAR ASSABENTAT de l’acta de pressa de possessió del conseller 

Sergi Mariné Santos de data 2 de desembre de 2019 com a membre del 
Consell de Districte de les Corts 

 
11.  RESTAR ASSABENTAT de la resolució del regidor del Districte de data 2 

de desembre de 2019 de règim de dedicació del conseller Sergi Mariné 
Santos 
 
 

b) Mesura de govern 
 
Mesures preventives a les addiccions en adolescents i joves 
 

El conseller Carlos Hornero, portaveu del Govern, posa de manifest que les 
addiccions són una malaltia física i psicoemocional que crea dependències i necessitats a 
una substància o activitat, i el Districte ha fet una gran tasca en la lluita contra les addiccions 
a l’alcohol i a altres substàncies. Les enquestes, però, reflecteixen un disminució poc 
significativa en el consum d’alcohol i tabac, i un augment en el consum de drogues, així com 
la dada que 6 de cada 10 adolescents de 17 anys han consumit cànnabis algun cop. 

 
Indica que el gran objectiu d’aquesta mesura és afegir-hi el consum desproporcionat 

de pantalles i noves tecnologies per part d’infants i joves, en qui s’aprecia un consum 
superior a les dues hores diàries de televisió, ordinadors i tauletes, amb dades bastant 
semblants en els diferents gèneres. En canvi, hi ha bastant diferència pel que fa al gènere 
en el cas de les consoles: 13% en el cas dels nens i menys del 2% en el cas de les nenes. 
D’altra banda, els temps augmenten desproporcionadament el cap de setmana. 

 
Explica que per dur a terme la mesura amb èxit es comptarà amb l’acompanyament 

d’agents importants, com ara l’Agència de Salut Pública de Barcelona, que ofereix 
programes preventius sobre el consum d’alcohol i cànnabis a l’alumnat de 3r i 4t d’ESO; el 
Centre d’Higiene Mental de les Corts, que gestiona el Centre de Salut Mental; el Centre de 
Salut Mental Infantil i Juvenil, que atén menors de 18 anys residents al districte; el Centre 
d’Atenció a la Drogodependència, i «Consulta’m», un servei creat per detectar i atendre 
joves que pateixen en el context escolar i familiar, entre d’altres, molt important al districte i 
en el qual treballen conjuntament les Corts i Sarrià, com també el Centre de Salut Mental 
d’Adults; el Centre d’Atenció i Seguiment a la Drogodependència de les Corts, un servei 
sanitari que ofereix atenció ambulatòria especialitzada a usuaris i famílies del districte amb 
problemes de consum d’aquestes substàncies i les conseqüències que se’n deriven; la 
Direcció de Serveis de Salut de l’Ajuntament de Barcelona; el projecte «A peu de carrer», un 
servei de proximitat que es presta als centres de Serveis Socials del districte; el 
Departament de Joventut; la Guàrdia Urbana, a través de la policia de proximitat, la policia 
de barri; els Mossos d’Esquadra; el Centre de Recursos Pedagògics (CPR) del districte, una 
peça fonamental per arribar a les escoles i els instituts; les entitats juvenils del districte; les 
associacions de comerciants; la Creu Roja; representants del sector de l’oci; la FAVB; 
entitats veïnals; les comissions de festes majors, i les escoles i els instituts del districte. 

 
Destaca com a punt positiu el fet que de la mesura es desenvoluparà conjuntament 

entre els districtes de les Corts i de Sarrià: entre tots dos en consensuaran les línies 
estratègiques i es reuniran amb agents d’ambdós territoris. Afegeix que es crearà un grup de 
treball en què es formalitzaran la diagnosi i la planificació de les accions que es duran a 
terme conjuntament; es farà un seguiment dels projectes que es treballen en àmbits com el 
Consell Escolar, el Consell de Salut i el Consell de Prevenció i Seguretat del Districte, i es 
presentaran informes d’evolució semestrals i anuals al Plenari. 

 
Per acabar, assenyala que aquesta mesura respon a la voluntat del Districte de les 

Corts de parar especial atenció a les addicions d’adolescents i joves tot oferint eines per 
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conscienciar sobre els riscos i, sobretot, per prevenir-los, eines que s’oferiran també a les 
famílies, que sovint es troben molt desorientades davant d’aquestes addiccions. 
 

El conseller Javier Erausquin, portaveu del Grup Municipal de BxCanvi, agraeix 
l’assistència dels veïns presents i l’exposició del Govern sobre aquesta mesura que el seu 
grup celebra i que té l’objectiu de frenar les addicions en els joves en un moment en què el 
consum d’algunes substàncies entre els joves i els adolescents, així com les addiccions als 
videojocs i a les pantalles, augmenten lleugerament. D’altra banda, observa que, en una 
època de canvi tecnològic, han sorgit noves addiccions, com en el cas dels jocs d’apostes 
en línia, un tema bastant rellevant relacionat amb apostes esportives que afecta 
generalment els joves, els nois més que les noies, i que està creixent molt tant a Barcelona 
com a Catalunya i a Espanya. 
 

El seu grup entén que les administracions públiques han de promoure iniciatives com 
aquesta per aconseguir una societat cada cop més lliure d’aquestes addicions, i troba 
encertat centrar-se en els joves i els adolescents, ja que són el col·lectiu més vulnerable i 
que l’edat del començament de les addicions és cada cop menor, una de les tendències que 
cal frenar amb aquesta mesura. També troba encertat el caràcter preventiu del Pla, que 
evita que més joves caiguin en addiccions i fa que la societat sigui conscient dels perills que 
comporten totes les tipologies d’usos de qualsevol substància o activitat, i considera molt 
positiu també que s’hi hagin involucrat diversos agents per garantir el correcte funcionament 
de la mesura, així com l’aportació de totes les entitats, cossos o ens que hi treballen. 
 

El conseller Xavier Cañigueral, portaveu del Grup Municipal del PP, dona la 
benvinguda a tothom i desitja molta sort al conseller Èric Manzano, que ha deixat la seva 
plaça, i li agraeix el tracte respectuós i amable que ha tingut sempre durant aquests anys, 
malgrat tenir en moltes ocasions pensaments oposats. També desitja molts èxits al nou 
conseller, el Sr. Sergi Mariné, a qui dona la benvinguda. 
 

Dit això, agraeix la presentació d’aquesta primera mesura de govern, que el seu grup 
celebra que sigui per fer front a una xacra, a unes malalties que afecten les persones que 
les pateixen i els seus familiars i amics. Observa, però, que més que una mesura de govern 
és un primer pas per dur a terme la mesura, ja que, entre altres coses, hi ha una secció de 
diagnosi que ni tan sols facilita informació del Districte o majoritàriament del Districte, i no 
inclou ni el pressupost ni els indicadors d’èxit per a les diferents mesures. 
 

D’altra banda, se suma al suggeriment del Sr. Erausquin d’estudiar també altres 
addiccions, com les apostes en línia, i hi afegeix la pornografia, que de vegades pot tenir un 
impacte posterior en possibles casos de violència de gènere. 

 
Per acabar, comenta que el seu grup està d’acord amb els agents que s’han 

seleccionat i amb el fet que la mesura es comparteixi amb el Districte de Sarrià, i diu que no 
pot fer cap valoració atès que no hi ha mesures concretes. 
 
 La consellera Sonia Reina, portaveu del Grup Municipal de Cs, dona la benvinguda al 
públic, posa en relleu el tracte tan proper que va tenir el seu grup amb el conseller Èric 
Manzano malgrat la distància existent en molts temes, i desitja que amb el conseller Sergi 
Mariné el tracte sigui com a mínim igual de bo. 
 
 Dit això, celebra la presentació de la mesura, però fa dues observacions que entén 
que podrien ajudar a millorar-la: d’una banda, indica que la mesura fa referència a l’informe 
de l’Agència de Salut Pública del 2017 en lloc de recollir les dades de l’informe del 2018, 
lleugerament diferents; d’altra banda, pregunta si hi ha algun indicador que faci que la 
mesura es presenti exclusivament a les Corts i s’implementi únicament en aquest districte en 
conjunt amb Sarrià. En aquest sentit, assenyala que l’informe del 2017 parla dels 15 CAS on 
es realitzen teràpies contra la drogodependència, i el del 2018 diu que els CAS de 
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Garbivent, Nou Barris, Sarrià, Sants, Horta-Guinardó i Baluard corresponen aproximadament 
al 50% dels casos. 
 

Tanmateix, felicita el Govern per la mesura i indica que l’informe del seu grup serà 
favorable, com ho va ser en el cas de la mesura presentada a l’octubre al Plenari de la ciutat 
sobre addiccions a jocs i a substàncies estupefaents, molt semblant a la que es presenta 
avui. 
 

En aquest moment, diverses persones del públic criden coses com ara «No hi som 
totes, falten les preses», «Volem el llaç a la façana», «Preses al carrer, amnistia, llibertat» i 
«Fora, fora, fora la bandera espanyola». 

 
El president els demana diversos cops que permetin la continuació normal de la 

sessió i, després de diverses interrupcions per part d’aquestes persones i dels 
corresponents avisos per part del president, aquest els demana que abandonin la sala. 

 
Els crits persisteixen i el president demana als companys de la Guàrdia Urbana que 

convidin aquestes persones a abandonar la sala. Quan finalment marxen, diuen algunes 
coses, entre les quals es distingeix «Avui marxem, demà hi tornarem» i «Fascistas», i se 
senten aplaudiments. 
 

La consellera Sonia Reina reprèn la paraula per dir que espera que el Govern doni 
resposta a les qüestions que ha plantejat i que no es repeteixin circs com el que acaben de 
protagonitzar unes persones que han insultat els assistents i han amenaçat una persona, i 
subratlla que a Espanya no hi ha presos polítics i que la bandera espanyola continuarà al 
balcó de l’Ajuntament. 

 
Tornen a sentir-se crits, a més de xiulades, i la consellera diu al president que el seu 

grup agrairia que, davant dels insults que s’estan dedicant a membres del Plenari, es 
demanés a les persones que estan insultant que deixin de fer-ho i se’ls indiqués que, si no 
ho fan, les hauran de desallotjar de la sala. 
 

El president diu a la Sra. Reina que ja sap dirigir el Plenari i dona pas a la intervenció 
següent. 
 

El conseller Sergi Mariné, portaveu del Grup Municipal de JxCat, dona les gràcies als 
companys que li han donat la benvinguda, als quals també desitja molta sort en tota la 
legislatura, i dona la benvinguda a totes les persones del públic. 
 

Tot seguit, comenta que les noves tecnologies han suposat un canvi inqüestionable 
per a la rutina dels ciutadans i, com totes les rutines, tenen coses bones i coses dolentes. En 
aquest cas, com a aspecte negatiu hi ha que algunes d’aquestes tecnologies han generat 
addicions, i els joves són col·lectius més susceptibles de caure-hi, en part perquè han 
nascut amb elles i s’hi han adaptat molt de pressa. 

 
El seu grup felicita el Govern per una mesura que considera molt positiva per reduir 

algunes taxes d’addicció, que en alguns casos han pujat una mica, però també hi troba a 
faltar les apostes, especialment les esportives. En aquest sentit, assenyala que Espanya és 
un dels països on més apostes es fan: 30 apostes per segon i el darrer any hi ha hagut un 
increment del 20%. Afegeix que el 80% d’aquest increment són persones de menys de 
25 anys i que aquesta addicció té una gran repercussió econòmica. 
 

La consellera Elisabet Bercial afirma que el Grup Municipal d’ERC sempre donarà 
suport a qualsevol mesura orientada a millorar la qualitat de vida de les joves, sobretot en 
relació amb una problemàtica tan greu com són les addiccions, però subratlla que no es 
poden fer polítiques per a les joves sense tenir-les en compte. Lamenta que no s’hagi fet cap 
canvi en aquest sentit malgrat que el seu company va fer la mateixa observació quan la 
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mesura es va presentar a Sarrià – Sant Gervasi. En concret, lamenta que el Govern no hagi 
parlat amb les entitats juvenils del Districte, cosa que el seu grup sí que ha fet. 

 
Remarca que la Plataforma Infantil i Juvenil de les Corts és una eina de gran valor i 

cal donar-li la importància que es mereix en relació amb la tasca que fa al districte. Assegura 
que no hi ha ningú més proper als joves que aquesta plataforma i que no veure-la com un 
agent amb qui treballar és un gran error, i comenta que, a parer del seu grup, caldria 
treballar la mesura, en què la majoria dels agents previstos són centres de salut o cossos de 
seguretat, des d’un vessant molt més social, ja que, si no, mai no s’aconseguirà que cap 
jove se senti realment interpel·lada. 

 
Subratlla que fer una campanya per al jovent no és tan simple com fer cartells amb 

dibuixos moderns i frases guais, sinó que és anar a l’estructura i replantejar-la, anar més 
enllà del que s’ha anat sempre per aconseguir millors resultats; no limitar-se a anar a la gent 
jove a dir-los el que està bé i el que està malament, què poden fer i què no, sinó, potser, 
intentar entendre les joves per poder-les acompanyar en una fase tan decisiva de la vida. 
 

Pels motius exposats, el seu grup demana que es corregeixi l’enfocament que es 
dona a la mesura per evitar paternalismes: les joves saben quina és la realitat que viuen, 
quina és la situació d’elles i dels seus amics i amigues i què passa realment a escoles, 
cicles, entitats, caus i esplais, de manera que tenen molt a dir i cal escoltar-les una mica 
més. 
 

El conseller Carlos Hornero indica que la mesura ja recull els jocs d’apostes en línia i 
que quan parla de pantalles no només fa referència a jocs en línia, sinó també a jocs d’atzar 
(esmenta el Pla per la prevenció de l’addicció al joc que s’ha presentat a la ciutat). 

 
D’altra banda, assegura que la mesura no és gens paternalista i que, com ja ha 

comentat en la primera intervenció, un dels agents importants per fer-ne el seguiment i 
participar en la diagnosi serà el sector infantil i juvenil del districte, ja que no tindria sentit 
que en una mesura com aquesta no participessin les escoles i els instituts, entre d’altres. 
Puntualitza que només ha esmentat dos agents policials (Guàrdia Urbana i Mossos 
d’Esquadra), mentre que constantment ha fet referència a projectes de les entitats infantils i 
juvenils. 

 
Per acabar, agraeix el suport a la mesura, en la qual es continuarà treballant. 

 
El conseller Javier Erausquin, portaveu del Grup Municipal de BxCanvi, condemna 

rotundament l’espectacle separatista que s’ha vist a la sala. 
 

La consellera Elisabet Bercial diu al Sr. Hornero que el Grup Municipal d’ERC espera 
que realment les coses siguin com acaba de comentar i que no es caigui en paternalismes, 
tot i que de la lectura de la mesura es desprèn una cosa diferent del que ha exposat ell. 

 
 

c) Informes.  
 

d) Informe del regidor del Districte 
 

El regidor del Districte, Sr. Francesc Xavier Marcé, abans de començar l’informe diu, 
en referència al que s’ha vist a la sala fa uns moments, que li sap molt greu que entre tots 
plegats no s’aconsegueixi trobar maneres més normals de debatre i discutir aspectes socials 
i polítics que afecten tothom i han de preocupar tothom. Entén que es tenen opinions 
polítiques suficients per portar el tema aquí i debatre’l amb normalitat. D’altra banda, indica 
que no li ha agradat la manera com s’ha retirat la pancarta que s’havia posat davant d’ells i 
que a ell no l’hauria molestat que s’hi hagués deixat (considera que tothom té dret a posar-
la). 
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Dit això, assenyala que en aquests tres primers mesos el Govern ha pres nota de les 

múltiples demandes veïnals, que reflecteixen un elevat nivell de participació i, sobretot, un 
altíssim compromís amb els problemes que pateix el districte. Comenta que algunes tenen ja 
una llarga història i, en la majoria dels casos, el Govern coincideix totalment que són 
qüestions que cal prioritzar, i informa que totes estan perfectament situades al Pla d’actuació 
del districte (PAD) i han estat objecte de debat a l’hora de confeccionar el Pla d’inversions 
municipals (PIM). Recorda que aquests dos documents encara no s’han aprovat 
definitivament i tothom tindrà ocasió de treballar-hi en els processos de participació de 
cadascun. 

 
A continuació, comenta que algunes qüestions encara són motiu d’un encès debat 

veïnal, que el Govern no defuig, com ara el cas de la plataforma de serveis per a persones 
grans del carrer Remei, per a la qual no hi ha una resposta possible que satisfaci les 
demandes de tothom, però cal que el Govern s’hi pronunciï, i entén que la solució que ara es 
planteja és justa i respon a criteris equànimes entre les posicions prèvies de les parts 
enfrontades. 
 

De les qüestions importants que afecten a mitjà i a llarg termini, en destaca l’Espai 
Barça: cal administrar amb prudència el procés d’obres, assegurar un seguiment acurat 
respecte dels plans previstos i mantenir obertes totes les vies de participació que actualment 
són vigents perquè els veïns tinguin la informació necessària i puguin contribuir a millorar 
cadascuna de les accions previstes, com s’ha fet en el procés de demolició del Miniestadi.  
 

Observa que les dinàmiques de barri permeten un alt nivell de complicitat ciutadana, 
la qual cosa alerta el Govern de multitud d’elements, de vegades detalls, que l’Administració 
General del Districte sovint oblida, factors aparentment poc rellevants però que 
contribueixen a millorar la qualitat de vida dels veïns i les veïnes, com ara la cura dels 
arbres, el manteniment del mobiliari urbà, la cura dels parcs i jardins, les senyalitzacions, els 
grafits, etc. Subratlla que el Districte estarà especialment atent a aquestes qüestions, que 
sovint poden solucionar els serveis directes del mateix Districte i que generen confiança i 
activen la participació. Afegeix que s’han donat instruccions perquè es doni la màxima 
prioritat possible a aquestes accions, si bé algunes no pertanyen a les competències del 
Districte, de manera que cal debatre-les a l’Ajuntament en competència amb altres districtes, 
però s’espera poder donar resposta aviat a algunes d’aquestes demandes (problemes 
generals de manteniment de parcs i jardins o les línies de transport públic H10, 54 i 75, entre 
d’altres). 
 

Tot seguit, esmenta algunes de les actuacions realitzades en aquest primer trimestre 
sobre les quals hi ha un alt nivell de resposta: 

 
- Parc Bacardí. Lamentablement, encara no han començat les obres, però el 

programa de sanejament del parc està previst i dotat econòmicament i es confia que les 
obres comencin abans d’acabar l’any. 
 

- Millores en la zona de càrrega i descàrrega de la zona comercial del carrer Joan 
Güell. S’ha trobat una solució que es considera raonable per compatibilitzar els diversos 
usos del carrer, en què conviuen usos comercials amb l’ús de la bicicleta, i per potenciar i fer 
més fàcil la vida dels comerciants. 
 

- Escola Anglesola. Les obres al carrer Numància segueixen en execució i 
finalitzaran en el termini previst (agost). També han començat les obres del parc d’Europa-
Anglesola, que ajudarà a descongestionar la zona de la Concòrdia, i farà que el districte 
guanyi un nou espai verd i d’esbarjo. 
 

- Carrer Remei. S’ha percebut la necessitat de sanejar el pati del solar, un 
requeriment que, si no es realitza en els terminis legals, donarà lloc a les sancions 
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corresponents, i s’ha exigit a la propietat que tan aviat com tingui el projecte executiu del nou 
edifici, convoqui una reunió amb els veïns per obtenir-ne opinions i modificar el que escaigui. 
 

- Zona de baixes emissions. Entra en vigor l’1 de gener i ajudarà a reduir la 
contaminació del districte. El dia 19 hi haurà una presentació als veïns de les ordenances 
concretes que afectaran la zona de baixes emissions. 
 

- Can Rigal. S’ha posat en marxa la comissió intermunicipal per valorar el potencial 
de la zona, amb moltes possibilitats socials, esportives i econòmiques, i s’ha exigit a 
l’Ajuntament de l’Hospitalet el sanejament de la part del parc que li correspon. 
 

- Espai Barça. Les obres de demolició s’han realitzat segons el previst; algunes de 
les actuacions s’han modificat a partir d’aportacions dels grups; en breu començaran les 
obres de l’espai públic, i es convocarà la comissió corresponent per fer-ne el seguiment. 
 

- Can Cuiàs. Les obres segueixen el seu curs i finalitzaran al gener. 
 

D’altra banda, esmenta alguns elements amb cert valor evocatiu: 
 
- Dissabte es va inaugurar el monument en memòria de l’antiga presó de dones de 

les Corts, després d’una lluita històrica del districte per dignificar un espai de record de la 
lluita antifeixista. Aquest acte tanca un any sencer d’activitats i exposicions en memòria de 
dones exemplars en la defensa dels drets de les dones, la democràcia i les llibertats. 
 

- La sisena trobada de l’Espai d’Inclusió serà el 30 de gener al Roca Gallery i és una 
cita que serveix per revisar els projectes endegats per aquest espai durant els seus anys de 
vida amb l’objectiu de garantir la igualtat d’oportunitats en tots els àmbits socials i personals. 
 

- La taula de mediació per acordar amb els agents participants una proposta estable 
de pla d’usos per a la plaça de la Concòrdia s’engegarà al gener. 
 

- S’ha posat en marxa una taula de responsabilitat social compartida amb les 
principals empreses amb seu al districte i al gener se les convocarà amb una llista de 
propostes (moltes parlades amb entitats i projectes del barri) per tal de demanar ajuts 
econòmics per fer-les possibles. 
 

Per acabar, posa èmfasi en l’excel·lent tasca que fa l’equip de govern del Districte i la 
bona entesa que hi ha amb els grups de l’oposició (cadascú fa la seva feina amb un nivell de 
respecte i de compliment de les responsabilitats encomiable), i indica que la consciència 
dels reptes majúsculs que hi ha al districte és absoluta i es confia que el Govern 
aconsegueixi tirar endavant els pressupostos i pugui incloure en el Pla d’inversions els 
recursos necessaris per fer-hi front. 
 

El conseller Javier Erausquin, portaveu del Grup Municipal de BxCanvi, agraeix 
l’exposició del Govern, que constata que s’està començant a treballar amb projectes del 
districte com ara l’Espai Barça, Anglesola o la cura de parcs i jardins, concretament, dels 
Jardins de Bacardí (celebra que comencin les obres, un tema que el seu grup va portar a la 
darrera sessió del Plenari com a prec). 
 

A continuació, comenta que el seu grup defensa una transició cap a una ciutat més 
ecològica i més verda, de manera que comparteix la finalitat del pla per reduir les emissions 
contaminants, però considera que les mesures implementades no han estat les més 
adequades: quan es vol canviar un sistema per un altre, cal tenir molta cura amb la manera 
de fer el canvi, amb els procediments i amb el temps que es deixa als ciutadans per adaptar-
s’hi (davant d’un canvi com el que s’està impulsant, els ciutadans han de ser degudament 
informats i se’ls ha de donar el temps necessari per adaptar-se als nous requisits i a la nova 
situació). D’altra banda, pregunta quines seran les persones afectades per aquestes noves 
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mesures, qui en pagarà finalment el cost. A parer del seu grup, no s’ha enfocat bé el 
procediment quant als destinataris que es veuen afectats per la transició i això fa que el cost 
d’aquesta transició l’assumeixin els ciutadans que tenen menys recursos, que són els que 
tenen els cotxes més vells i, per tant, més contaminants, i no poden fer front a la compra 
d’un altre vehicle, menys encara d’un cotxe elèctric o híbrid. Davant d’això, entén que el 
Govern hauria d’haver impulsat alguna mesura d’ajuts a les famílies que complissin uns 
requisits quant a les necessitats i la renda per evitar que aquesta mesura tingués més 
impacte en els més desafavorits. 
 

Tot seguit, expressa la preocupació del seu grup per la manca d’equipaments de 
proximitat al districte, amb una ràtio pel que fa a aquesta qüestió inferior a la mitjana de la 
ciutat. Observa que aquesta qüestió no ha aparegut a l’informe del regidor, com tampoc els 
problemes de connexió del transport públic entre les Corts i la resta de districtes de la ciutat, 
actualment insuficient i que fa que no sigui fàcil arribar a la majoria de punts de la ciutat amb 
rapidesa. Afegeix que també és complicat circular pels carrers de determinades zones, com 
ara l’avinguda Madrid o travessera – Joan Güell. 
 

Conclou que el seu grup, plenament conscient de les problemàtiques del districte, 
celebra que el Govern hagi començat a posar en marxa les iniciatives exposades, referides 
als temes més rellevants del districte, i hi col·laborarà durant tot el procés per dur-les a 
terme. 
 

El conseller Xavier Cañigueral, portaveu del Grup Municipal del PP, lamenta molt 
haver de començar un cop més la seva intervenció havent de condemnar nous atacs del 
separatisme radical: a la darrera sessió del Plenari va haver de condemnar els insults a la 
Sra. Arrimadas durant la jornada castellera i la coacció als professionals del CAP de les 
Corts, i, avui, les pintades a les seus d’ERC i l’atac a la bandera espanyola a la seu del 
Districte, que va ser substituïda per una estelada, així com l’espectacle que ha protagonitzat 
avui un grup de persones que no se saben comportar i han interromput aquesta sessió del 
Consell Plenari i, per tant, l’exercici de la democràcia. 
 

Sobre la sostracció de la bandera, indica que el seu grup ja va avisar de les 
amenaces que aquests radicals havien fet públiques a través de les xarxes socials, però, 
lamentablement, no es va poder evitar que les duguessin a la pràctica. Per això, ara demana 
al Govern i a la policia que actuïn contra els responsables, i recorda, tot i que troba increïble 
que calgui recordar-ho, que les normes i les ordenances, agradin o no, obliguen a tothom i 
sense elles això seria la llei de la selva i no una democràcia. 

 
Subratlla que és important recordar aquests principis i valors i els instruments que 

serveixen per preservar-los i, per això, a la darrera sessió del Plenari el seu grup va 
demanar al Govern del Districte que celebrés el 41è aniversari de la Constitució, un prec 
que, lamentablement, no es va acceptar. No entén que es facin exposicions sobre la 
República o que se celebri la Diada i, en canvi, no es pugui commemorar l’aprovació de la 
Constitució. 

 
Dit això, assenyala que les tres prioritats que marcaran l’activitat política del Grup 

Municipal del PP durant aquest mandat són recuperar la convivència i garantir la seguretat, 
crear riquesa, i millorar el benestar dels veïns. Sobre la generació de feina i oportunitats per 
a tots, el seu grup valora positivament la predisposició amb què la consellera de Comerç ha 
iniciat els treballs d’elaboració d’un nou pla de comerç del Districte, proposta del PP que va 
ser aprovada per unanimitat a la darrera sessió del Plenari. Observa que per decidir 
l’estratègia i les accions dels propers anys cal avaluar l’efectivitat de les accions que s’han 
dut a terme darrerament, motiu pel qual avui preguntaran al Govern sobre els resultats i el 
cost de les principals accions dutes a terme en benefici del comerç des del 2017. 
 

Felicita el Govern per les noves zones de càrrega i descàrrega al carrer Joan Güell i 
per les millores en l’acte d’encesa de llums de Nadal respecte a edicions anteriors, tot i que 
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entén que encara hi ha molt marge de millora, i felicita també el Sr. Josep Escofet i la resta 
de membres de l’Eix Comercial Sants – Les Corts per la Medalla d’Or de la ciutat que van 
rebre setmanes enrere. D’altra banda, pel que fa als pressupostos, lamenta que les Corts 
torni a ser un dels principals districtes marginats pel Govern de Colau i el PSC. 
 

Respecte de la millora del benestar dels veïns i, concretament, la necessitat de 
pal·liar la manca d’equipaments, un dels principals problemes del districte, comenta que el 
seu grup va demanar també a la darrera sessió del Plenari que es creés un grup de treball 
amb veïns i la Generalitat perquè la residència del carrer Benavent hagués de donar 
explicacions de manera recurrent sobre l’execució d’aquesta inversió tan necessària per al 
barri. Explica que el Govern va rebutjar aquest prec, però el seu grup no es va quedar de 
braços plegats i la setmana passada va portar a la Comissió de Salut de l’Ajuntament, amb 
el suport de l’Associació de Veïns del Camp Nou, un prec per demanar al Govern que instés 
la Generalitat a construir la residència i, en cas que s’hi negui, que cedeixi els recursos a 
l’Ajuntament de Barcelona perquè sigui aquest qui la construeixi. Celebra que el Govern 
municipal acceptés aquest prec, que suposa un pas endavant petit però important. 
 

Sobre l’escola Anglesola, pregunta què passarà amb l’espai de l’actual escola Ausiàs 
March, i sobre la residència per a gent gran a Can Capellanets, valora positivament l’esforç 
del Govern per aconseguir cessions dels promotors, però considera que aquest s’ha 
equivocat en la participació i en no crear una taula amb veïns i Arquebisbat. 
 

Sobre la zona de baixes emissions, explica que el seu grup en comparteix la finalitat 
però no la manera, ja que s’ha fet amb precipitació, sense consens, amb condicions molt 
perjudicials per a persones amb rendes baixes i sense haver invertit prèviament en una 
xarxa pública de transport que pugui absorbir la quantitat d’usuaris que s’espera rebre (no 
s’ha dit res sobre la línia d’autobús D30 ni hi ha hagut cap avenç sobre la L9). 
 

Sobre educació, subratlla que cal enfortir l’educació pública sense contraposar-la a 
l’educació concertada o privada (avui el seu grup presentarà una proposició per defensar 
l’escola concertada i la llibertat d’ensenyament contra els atacs rebuts darrerament per part 
de la ministra d’Educació). 
 

Per acabar, diu al Govern que si vol comptar amb la participació efectiva de veïns, 
entitats i grups municipals al PAM i al PAD, ja n’hauria d’haver explicat alguna cosa, ja que a 
la propera sessió del Plenari, al març del 2020, només quedaran tres mesos per a la data 
límit que es va fixar per a l’aprovació del PAM. 
 

La consellera Sonia Reina, portaveu del Grup Municipal de Cs, diu al Sr. Marcé que 
en lloc de no haver-li agradat que es retirés la pancarta, podria no haver-li agradat el conat 
d’agressió per part de les persones que portaven un plàstic contaminant que vulnerava la 
neutralitat que han de mostrar les institucions públiques. Subratlla que la violència s’ha de 
condemnar sempre (per exemple, el seu grup condemna la violència que va patir ERC per 
part dels CDR amb pintades al seu local), i manifesta el desig que a partir d’ara es deixin de 
banda les equidistàncies i s’actuï amb fermesa contra qui violenta i contra els radicals que 
practiquen el neofeixisme a Catalunya. 

 
Sobre el robatori de la bandera espanyola per part dels CDR del districte, felicita el 

Govern per haver-la reposat amb tanta celeritat, i diu que el seu grup no demanarà al 
Govern que actuï ni a la Guàrdia Urbana que investigui, perquè directament es va adreçar 
als Mossos d’Esquadra per posar la denúncia escaient. Subratlla que cada cop que es 
produeixi un acte delictiu, Cs acudirà a les forces i els cossos de seguretat de l’Estat per 
presentar la denúncia corresponent, que s’investigui i que es dirimeixin les responsabilitats 
penals que corresponguin en cada cas. 

 
Respecte de Can Capellanets, felicita la plataforma Salvem els Jardins de Can 

Capellanets i SOS Patrimoni per la jornada tan interessant que van organitzar fa uns dies 
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sobre la protecció del patrimoni (el seu grup lamenta haver hagut de marxar a mitja jornada, 
per motius d’agenda), i subratlla que cal mediar en aquest tema i que qui tant parla sempre 
de diàleg podria exercir-lo de tant en tant. 

 
Pel que fa a l’informe que s’ha presentat, el seu grup espera que es compleixin els 

terminis, i manifesta tristesa pel que el seu grup considera una oportunitat perduda amb les 
obres de neteja que s’estan fent, un rentat de cara d’alguns parcs del districte. Respecte 
d’això, recorda que el Grup de Cs fa més d’un any va presentar una proposició sobre els 
parcs inclusius del districte, però no s’ha dut a terme malgrat que va ser aprovada per 
unanimitat. Explica que és una oportunitat perduda perquè no es va aprofitar la remodelació 
del parc de les Corts per remodelar l’àrea de joc infantil, i a Can Cuiàs tampoc no s’ha fet 
cap remodelació, i demana que, si és possible, s’implementi aquesta mesura. 

 
En darrer lloc, recorda que a la darrera sessió del mandat anterior del Plenari, que va 

tenir lloc el 6 de març, es va llegir una declaració institucional que signaven tots els grups 
per manifestar el compromís de fer efectiva durant aquest mandat l’expropiació de les 
finques dels números 10, 12, 14 i 16 del carrer Pintor Ribalta per ubicar-hi, entre altres 
equipaments públics, una residència per a persones amb discapacitat intel·lectual amb 
24 places sota el model de conveni entre la Federació Plataforma d’Entitats de Persones 
amb Discapacitat, la Generalitat, el Districte i l’Institut Municipal de Persones amb 
Discapacitat. Comenta que espera no haver de dir al president de la Federació que el cava 
que va portar per celebrar l’acord de tots els grups després de molts mesos de sol·licituds 
l’hauria d’haver guardat per a més endavant, i pregunta en quin punt es troba aquesta 
qüestió. 
 

El conseller Ivan Condés, portaveu del Grup Municipal de JxCat, saluda els veïns i 
les veïnes presents i subratlla que Espanya actualment és un estat repressiu i autoritari que 
ha sentenciat a cent anys de presó nou persones innocents, nou demòcrates que van posar 
urnes per fer un referèndum, entre les quals hi ha el Sr. Quim Forn, regidor adscrit a les 
Corts, que avui hauria d’estar aquí però ha estat condemnat a deu anys i mig de presó. 
Afegeix que també hi ha trenta persones que han esdevingut presos polítics simplement per 
haver-se manifestat a via Laietana. Envia el seu record i el seu escalf a totes aquestes 
persones i a les seves famílies, i observa que violència és que vinguin a Catalunya 
6.000 goril·les amb uniformes blaus a atonyinar gent que vol fer un referèndum; violència és 
enviar 1.100 persones a l’hospital l’1 d’octubre del 2017; violència és que el 14 d’octubre els 
mateixos goril·les vagin a via Laietana i facin exactament el mateix, i violència és tenir nou 
persones honorables i demòcrates tancades a la presó durant cent anys. Subratlla que tot 
això és violència extrema. 
 

Indica que el 14 d’octubre, quan va sortir la sentència, va demanar al Govern que, 
per respecte a les persones condemnades, suspengués l’Audiència Pública, cosa que també 
van demanar alguns veïns, però la sessió es va celebrar, i comenta que no està d’acord que 
s’hagi retirat el llaç groc de la façana de l’edifici, un llaç que l’únic que fa és recordar els 
presos polítics i defensar drets bàsics com el de manifestació. Lamenta l’abstenció de BC, 
que va permetre que s’aprovés la retirada del llaç groc i que no es torni a col·locar, i lamenta 
que en poc temps aquest grup hagi passat del 15M a adular una monarquia corrupta i 
catalanòfoba, a donar suport al 155 digital i a donar suport a la retirada del llaç groc a la 
façana, tot demostrant que el que «sí que es pot» és passar del 15M a ser un partit dinàstic 
més. En aquest punt, cita Desmond Tutu, arquebisbe pacifista sud-africà lluitador contra 
l’apartheid, que diu que «si ets neutral en situacions injustes, t’estàs posant del costat de 
l’opressor», i demana a BC que torni al costat dels demòcrates i ajudin que el llaç torni a 
estar a la façana. Afegeix que l’a por ellos ja està arribant també a aquest grup: la Fiscalia 
demana dos anys de presó per a una diputada de l’Assemblea a Madrid de Podemos per 
manifestar-se, per estar davant d’un desnonament. Diu que la seva solidaritat cap a ella és 
la mateixa que demana de BC cap als presos polítics i contra la repressió. 
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Dit això, i entrant ja en l’informe del regidor, lamenta que aquest, malgrat que ja hagin 
passat sis mesos de mandat, s’hagi quedat en la fase de diagnosi i, per tant, no s’hagin 
començat a executar solucions. 

 
Assenyala que el que s’ha presentat avui (obres de manteniment de parcs, etc.) és el 

mínim que ha de fer un govern. Celebra, però, que el Govern, que fins ara curtcircuitava el 
diàleg entre veïns i Arquebisbat pel que fa a la residència de Can Capellanets, un dels 
problemes grans que té el Govern a les Corts, hi hagi rectificat, després del que el seu grup 
li va dir a la darrera sessió del Plenari. Subratlla que aquest problema només se solucionarà 
amb diàleg i que, sense aquest, no hi haurà solució i el problema romandrà «incendiat». 
 

Manifesta sorpresa pel fet que el regidor no hagi fet cap referència al comunicat de la 
Comissió de Festes de la Federació d’Entitats i Comissió de Festes de la Festa Major, un 
comunicat duríssim que desqualificava el Govern. Subratlla que fa molt de temps que les 
entitats del barri tenen problemes per fer activitats al carrer (culturals, musicals o polítiques) 
perquè s’hi posen traves de tota mena. Per exemple, no es donen punts de llum o d’aigua i 
es triga molt amb els permisos. 
 

Assenyala que quan una entitat demana un punt de llum o d’aigua, l’Ajuntament té 
l’obligació de donar-lo, ja que simplement és el gestor de l’aigua i de la llum, no el propietari 
(el propietari són tots els veïns que paguen amb els seus impostos aquesta llum i aquesta 
aigua), i demana al Govern que posi fi a aquest problema: que faci que l’atorgament de 
permisos per a activitats al carrer sigui més dinàmic i que les entitats no hagin de carregar 
amb les grans despeses que suposa no tenir punts de llum o d’aigua. 
 

Per acabar, observa que tampoc no s’ha parlat de la Colònia Castells, l’altre gran 
problema que hi ha al districte. Sobre això, comenta que el Pla d’inversions municipals no 
inclou cap esmena per solucionar el problema i poder començar les expropiacions. Per això, 
el Grup de JxCat ha presentat una esmena de 10 milions d’euros per començar a solucionar 
aquesta qüestió. Demana que es comuniqui a l’alcaldessa Colau —es deu pensar que a les 
Corts tots són rics— que hi ha una esmena a la seva disposició de 10 milions d’euros per 
començar a solucionar el tema de la Colònia Castells al més aviat possible. 
 

El conseller Mario Francisco Campelo, portaveu del Grup Municipal d’ERC, saluda 
els veïns presents; felicita l’Eix Sants – Les Corts per la Medalla d’Honor de Barcelona que 
va rebre fa unes setmanes; dona les gràcies al Sr. Èric Manzano, i dona la benvinguda al 
Sr. Sergi Mariné, que espera que faci un bon treball. 
 

Tot seguit, manifesta el total desacord del seu grup amb el fet que al balcó de l’edifici 
del Districte de les Corts no hi hagi penjat el llaç groc, la qual cosa és possible per 
l’abstenció dels consellers de BC en la reunió de la Junta de Portaveus del dia 2. 

 
Subratlla que el llaç groc és un símbol de drets i llibertats, de la retallada fulgurant de 

drets que s’està patint al país, de la totalment injusta sentència que es va dictar el 
14 d’octubre, així com d’esperança i llibertat, i remarca que el fet que avui no estigui penjat 
al balcó d’aquest edifici és una vergonya absoluta i posa en evidència dues coses: qui està 
governant a la ciutat (el PSC) i que no es pot confiar en BC, que amb aquesta abstenció ha 
demostrat de quina part està. Demana als membres de BC que deixin de ser equidistants 
d’una vegada i es posicionin en algun bàndol concret, i els pregunta com es poden teixir 
complicitats així, com pot confiar ERC que no ho tornaran a fer i com poden pretendre rebre 
suport als pressupostos després d’això. 

 
Dit això, envia un record especial a tots els presos i exiliats polítics que un any més 

no podran passar el Nadal a casa seva, als quals el seu grup dedica aquest plenari. 
 

Entrant ja en l’informe del regidor, observa que el PP no ha fet referència al PIM del 
Districte per al 2020 (1.195.633,83 euros), que ha patit un decreixement del 88% respecte 
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del darrer PIM aprovat, el del 2018 (9.761.120,46 euros), cosa que reflecteix que les Corts 
és un districte de segon nivell per al Govern. Qualifica aquest PIM d’insultant i de vergonya 
absoluta; manifesta el desig que es modifiqui —si finalment el PIM augmenta, felicitarà el 
Govern—, i enllaça aquest punt amb el de la total falta d’execució de projectes al districte: 
tot es troba en fases inicials i tot són bones voluntats però sense actuacions concretes. 
Considera que el model del regidor per al districte es limita a «veure la vida passar», i 
aquest model no inclou la protecció del patrimoni arquitectònic, el transport públic de 
qualitat, els espais verds adequats, etc., com tampoc la inclusió dels veïns o la participació, 
amb reunions, coherència i sinceritat amb el que es diu. 
 

A continuació, observa que, si bé la zona de baixes emissions és una cosa bona, és 
difícil que tiri endavant sense un transport públic i una xarxa de carril bici de qualitat, motiu 
pel qual el seu grup presenta avui un prec per tal que la connexió d’Esplugues amb 
Barcelona sigui bona (actualment a l’altura del Parc de Cervantes és intransitable). 
 

Respecte de les obres d’Europa-Anglesola, diu que la informació que s’ha facilitat 
avui és positiva però és la mateixa que ja es coneix des de fa un temps, i celebra les notícies 
sobre Can Rigal. Recorda que el seu grup va presentar un prec per a resposta per escrit en 
què demanava que, en coordinació amb l’Ajuntament d’Hospitalet, es netegés la zona de 
parc (van veure la zona amb un veí de les Corts i és totalment intransitable, plena de brossa 
de manera que no és ni parc ni res que s’hi assembli). 
 

Tot seguit, felicita el Govern per la mesura sobre les zones de càrrega i descàrrega 
de Joan Güell, totalment indispensable, però observa que el regidor no ha parlat de la 
mobilitat, de les escoles bressol, de Danubi ni de Colònia Castells. Sí que ha esmentat la 
residència del Remei, i el seu grup està d’acord que hi ha d’haver una taula de mediació 
amb Govern, Bisbat i veïns, però entén que aquesta taula s’hauria d’haver fet molt abans. 
 

Conclou que ara per ara el Govern no té cap projecte real, sinó únicament promeses 
i bones paraules que segurament no es materialitzaran en res, i li demana al regidor que 
comenci a donar solucions, a tenir projectes i a fer sentir als veïns que el Districte treballa 
per a ells i conjuntament amb ells (el Grup d’ERC sempre hi col·laborarà en el que faci falta). 

 
El conseller Jordi Guillén intervé per al·lusions. S’adreça als grups de JxCat i ERC 

per dir-los que democràcia és poder votar i és el que ha fet el Grup Municipal de BC. 
Observa que potser el problema és que quan el resultat d’una votació no els agrada, la 
democràcia ja no els agrada, i subratlla que el Grup de BC es va abstenir en la votació sobre 
la retirada del llaç groc amb consciència del que feia i sent coneixedor del seu sentit de vot. 
Explica que el criteri del seu vot és que BC ja no advoca per la política de símbols, amb la 
qual JxCat i ERC sí que se senten còmodes, i subratlla que això no és ser equidistants, sinó 
tenir criteri. 
 

El regidor del Districte s’adreça als veïns i les veïnes per dir que convé que algunes 
de les coses que s’han dit les entenguin bé perquè no es confonguin, perquè no són certes, i 
aclareix aquestes coses alhora que dona resposta a diverses de les qüestions exposades 
pels grups: 

 
En primer lloc, explica que el pressupost per al 2020 no s’ha aprovat (s’aprovarà si 

ERC hi vota a favor o s’hi absté), de manera que no es pot dir què es farà l’any que ve, i el 
PIM, el projecte d’inversions, és part del pressupost. Aclareix que el que s’ha volgut 
compartir és la part de les inversions que hi ha la certesa que es faran el 2020, ja sigui 
perquè procedeixen de restes econòmiques del 2019 o perquè són projectes que estan en 
marxa i s’han d’acabar, però no és en absolut el PIM. Diu al portaveu d’ERC que sap 
perfectament que el pressupost dependrà d’una negociació que encara s’ha de fer i que ha 
volgut complicar la cosa. 
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En segon lloc, diu que els errors d’una festa major se solucionen en la propera, i que, 
en aquest cas, s’ha parlat sobre el problema dels endolls —està totalment d’acord que el 
Districte ha d’afavorir aquest tipus de serveis— tant a l’Audiència Pública com al Plenari i 
s’ha convocat una reunió amb la Comissió de Festa Major per parlar-ne i per mirar de posar 
ordre en el marc de les futures festes i més bons serveis en el futur immediat. 
 

En tercer lloc, indica que la prioritat per a l’espai que quedarà lliure a Anglesola és 
que hi vagi una escola bressol i, si en el debat que s’està tenint amb el Departament 
d’Educació això generés un problema d’impossibilitat tècnica per un problema de metres 
quadrats, un altre espai educatiu. 
 

En quart lloc, sobre el Remei, un tema que al llarg dels anys s’ha debatut amb els 
veïns, comenta que el Govern no té cap problema que es continuï debatent, però sempre 
que es faciliti informació nova, ja que el debat essencial ja s’ha fet i totes les parts saben el 
que pensa cadascuna. Assegura que quan hi hagi informació nova, el Govern no només 
propiciarà el debat, sinó que el demanarà i l’exigirà, com ja ha fet anteriorment. 
 

En cinquè lloc, exposa el procés normatiu del PAM, que s’ha de respectar: hi ha una 
aprovació prèvia al Plenari de l’Ajuntament i un procés participatiu —tothom qui vulgui estarà 
convidat a participar-hi— per fer-ne una aprovació definitiva al juny de l’any que ve. Indica 
que tant el PAM com el PAD seran objecte de participació obligatòriament i subratlla que ell 
no amaga res, sinó que se cenyeix al procés normatiu que estableix el reglament de 
participació de l’Ajuntament. 
 

En sisè lloc, assegura que ell no és equidistant i diu que el que ha volgut expressar 
abans és que considera lamentable que hi hagi gent que s’expressi d’una manera 
determinada quan hi ha altres mecanismes per fer-ho, i pensa que és una resposta gairebé 
equivalent a haver tret la pancarta. D’altra banda, assenyala que pel tema de la bandera 
d’Espanya la Guàrdia Urbana ha obert diligències automàticament (ho va fer la mateixa nit) i, 
per tant, en aquests moments està en marxa el procés de denúncia corresponent en aquests 
casos. 
 

En setè lloc, explica que el Districte ha de dialogar amb el departament municipal de 
Parcs i Jardins per prioritzar les actuacions als parcs del districte, que no estan en bones 
condicions, i assegura que hi està insistint i, a més, amb la petita part de pressupost 
d’inversions i de manteniment que gestiona directament, està prioritzant el tema de parcs i 
jardins. Subratlla que el Districte, en lloc de dedicar els diners a altres coses i esperar que 
dels parcs i els jardins s’ocupi Parcs i Jardins, hi ha dedicat una part important dels recursos 
perquè sap que preocupa els veïns. Observa, però, que la solució global ha de venir de 
Parcs i Jardins, que té el seu pressupost propi que no està transferit als districtes. 
 

En vuitè lloc, explica que el PIM es construeix en funció de si els projectes tenen 
prioritat alta, mitja o baixa, i l’expropiació del terreny de Pintor Ribalta per poder fer la cessió 
a l’entitat i a la Federació per construir aquest espai s’hi ha posat amb prioritat alta, però, per 
prudència, abans que hi hagi l’aprovació no pot concretar què passarà perquè no ho pot 
saber. 
 

En novè lloc, dona les gràcies al regidor de JxCat per l’ajuda amb Colònia Castells 
(prioritat alta) —observa que no és una ajuda per a ell, sinó per al districte, i que és el seu 
deure facilitar-la—, i diu que la dotació pressupostària serà en aquest mandat —el Govern 
confia que tiri endavant en la seva globalitat en aquest mandat— i l’únic que s’està discutint 
actualment és un problema de l’ordre i la temporalitat. Afegeix que en el PIM, la prioritat té a 
veure amb dues coses: d’una banda, el debat de les urgències del conjunt de la ciutat (hi ha 
coses que són urgents objectivament i d’altres que pertanyen a la capacitat de cada districte 
d’imposar els seus criteris en competència amb la resta), i, d’altra banda, del temps que 
requereix en cada projecte el procés d’elaboració o projecció, de vegades de modificació del 
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Pla general metropolità, i el procés d’execució (l’execució de molts projectes s’estén a més 
d’un any i el Pla d’inversions s’adequa a aquesta temporalitat). 
 

En desè lloc, insisteix que ja s’ha demanat a Mobilitat una resposta sobre els 
autobusos i el transport del districte, un tema totalment prioritari, i es confia a rebre-la abans 
d’acabar l’any, que és el compromís que va adquirir la regidora Alarcón. Subratlla que de 
seguida que la rebi, la comunicarà. 
 

En darrer lloc, comenta que tots els districtes tenen manca d’equipaments, però, a 
parer seu, a les Corts en sectors com el cultural no hi ha manca d’equipaments que es 
puguin considerar urgents. Sí que hi ha, en canvi, mancances amb algun equipament 
educatiu, per exemple amb escoles bressol, i el Govern prioritza equipaments en el territori 
de la inclusió perquè formen part d’una dinàmica global del barri (Pintor Ribalta n’és un 
exemple clar). D’altra banda, hi ha alguna mancança notable en matèria esportiva, i caldria 
veure si amb els diners que l’Espai Barça ha de tornar a la ciutat es podria arreglar algun 
tema d’aquest àmbit. Observa, però, que aquest retorn econòmic està relacionat amb les 
obres de l’Espai Barça, que no tenen una temporalitat estrictament determinada i no depèn 
del Districte, sinó del Barça, que ha de trobar el finançament. 
 

El conseller Xavier Cañigueral, portaveu del Grup Municipal del PP, diu al 
Sr. Campelo que pensava que li agrairia la condemna que ha fet de les pintades a la seu 
d’ERC, però només l’ha esmentat per dir que no havia fet menció a la manca d’inversió al 
districte. Diu que entenia que d’això es parlaria al punt del pressupost —de moment, 
assenyala que al llibre verd de pressupostos no ha trobat ni Pintor Ribalta ni Colònia 
Castells, i es mostra convençut que finalment ERC aprovarà els pressupostos—, però 
celebra servir com a referència per la seva tasca d’oposició. 
 

D’altra banda, diu al regidor que no pot comparar el comportament de les persones 
que han interromput la sessió amb el fet que ell hagi retirat la pancarta, ja que el que ell ha 
fet ha estat restituir la normalitat i el respecte: no es pot permetre que qualsevol persona 
interrompi la sessió, per respecte als consellers i al públic present a la sala. 
 

La consellera Sonia Reina, portaveu del Grup Municipal de Cs, agraeix la resposta 
del regidor sobre Pintor Ribalta, però observa que no ha dit res sobre Can Capellanets. 

 
D’altra banda, subratlla que la residència per a gent gran de Benavent depèn de la 

Generalitat. Per això, diversos grups parlamentaris, entre els quals hi ha Cs, han presentat 
iniciatives al Parlament per intentar donar vida a aquesta residència. Remarca que quan la 
Sra. Dolors Bassa era consellera, abans d’estar empresonada per haver comès un delicte, 
es va negar a donar pressupostos per a la seva construcció, i ERC i JxCat s’hi continuen 
negant. 

 
El conseller Ivan Condés diu al regidor que JxCat és alternativa de govern i per això 

no només fa oposició, sinó que també ofereix propostes de govern per impulsar el govern de 
la ciutat. Per això, agraeix que la inversió de 10 milions d’euros sigui de prioritat a la Colònia 
Castells, tema en què hi haurà el suport del seu grup, que també col·laborarà per intentar 
que hi hagi un diàleg efectiu amb la residència del Bisbat. Subratlla, però, que això no es pot 
solucionar amb imposicions (en una reunió celebrada al novembre es va presentar als veïns 
una alternativa tancada). 
 

D’altra banda, demana que es faci complir la regulació sobre mobilitat a les voreres 
(patinets, bicis i diferents ginys elèctrics), l’incompliment de la qual perjudica molts veïns. 
 

El conseller Mario Francisco Campelo, portaveu del Grup Municipal d’ERC, diu a la 
consellera Sònia Reina que si l’Estat pagués els més de 800 milions d’euros que no paga 
anualment per a dependència, segurament seria possible fer la residència de Benavent. 
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D’altra banda, diu al regidor que, com ha dit, si finalment el PIM augmenta, felicitarà 
el Govern, però insisteix que ara mateix el PIM és d’1.195.633,83 euros, i manifesta el desig 
que prioritats compartides com la Colònia Castells o l’expropiació dels terrenys de Can Reig 
finalment estiguin al Pla d’inversions. 
 

El regidor del Districte diu al Sr. Campelo que tots els districtes en aquests moments 
tenen un pla d’inversions d’aquest tipus, en espera que es defineixi el Pla d’inversions, i 
repeteix que aquest depèn del pressupost, que l’Ajuntament no ha aprovat. D’altra banda, 
assegura que si dels aproximadament 550 milions d’euros que hi haurà al Pla d’inversions 
dels propers quatre anys el Districte només en rebés un, ell dimitiria immediatament, i 
comenta que és normal que al llibre verd no apareguin projectes com el de la Colònia 
Castells perquè és el llibre verd del que en aquests moments són «els serrells». 
 

A continuació, posa de manifest que si s’aproven les ordenances fiscals (aquest 
divendres), en principi també es podrà aprovar el pressupost, ja que les ordenances 
configuren els ingressos municipals, part imprescindible per tenir les despeses municipals. 
Entén que, si bé es pot debatre sobre el futur de les inversions, és absurd fer-ho sense 
haver aprovat el pressupost d’inversions, cosa que entén que es farà al gener. 

 
Per acabar, dona les gràcies a tothom pel to i per les propostes, i es mostra molt 

content que els plenaris funcionin d’aquesta manera. 
 

 
C. PART DECISÒRIA 

 
1 Propostes d’acord: 

 
A. Comissió Consultiva de Via Pública, Seguretat, Serveis Municipals i 

Presidència. 
 

B. Comissió Consultiva d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat. 
 

C. Comissió Consultiva de Drets Socials, Serveis a les Persones, Cultura i 
Esports. 

 
INFORMAR sobre els preus públics del Districte de les Corts per l’any 2020 
 

D. Comissió Consultiva d’Economia, Hisenda i Comerç 
 

INFORMAR pressupost General de l’Ajuntament de Barcelona per l’any 
2020 
 

 
El president indica que aquests dos punts es tractaran conjuntament. 

 
El regidor del Districte assenyala que les variacions que hi ha en els preus públics 

són molt petites i que la política de preus públics de l’Ajuntament és una política molt social, 
de manera que les propostes econòmiques tendeixen a ser bàsicament de donar un petit 
suport a l’economia dels centres però no són en general gravoses. 

 
Tot seguit, explica els elements principals dels preus públics, que es poden consultar 

al web: 
 

- A proposta de l’Institut de Cultura, que gestiona la política de coordinació de centres 
cívics, s’ha proposat un 4% d’increment a tota la ciutat dels preus per a accions formatives 
en els centres cívics (cursos i tallers). El Govern no considera que aquest 4% sigui 
especialment gravós, ja que els preus públics anteriors eren francament baixos. A més, la 
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política de coordinació afecta el conjunt de la ciutat, que té preus unificats en aquest sentit. 
Hi ha algunes modificacions d’elements que no estaven a les ordenances o de preus públics 
que tenen a veure amb lloguers específics d’instruments musicals, entre altres coses, però 
no hi ha variacions en la resta de preus, activitats dels espectacles, etc. 
 

- A ludoteques es mantenen els mateixos preus públics que l’any passat. 
 

- A equipaments esportius es proposa una pujada del 0,6%, corresponent a l’IPC 
interanual, de manera que és més una pujada tècnica que no pas econòmica. 
 

- Hi ha un preu específic nou que fa referència a un servei especialitzat de formació 
física per a la Guàrdia Urbana. 
 

- A la resta d’equipaments no hi ha cap variació respecte dels preus del 2019. 
 
Sobre el pressupost de l’Ajuntament, indica que es fa una proposta d’increment 

bastant important. En aquest sentit, comenta que segur que tothom ha vist que hi ha un 
debat encès sobre l’increment d’ordenances en terrasses, per exemple, amb algun altre 
element, algun de caràcter climàtic, que fa referència a l’objectiu de mirar d’equilibrar un 
pressupost que en els últims anys havia pujat molt poc. 
 

Especifica que, ja sigui per ordenances o per increment d’aportacions de l’Estat, es 
proposa una pujada de 317 milions d’euros, que té tres destinacions: 190 milions per a 
activitats dels capítols 1, 2 i 4 (despesa corrent de l’Ajuntament i, per tant, serveis directes 
als ciutadans), uns 90 milions a increments en inversions i uns altres 90 a un fons de 
contingència (capacitat d’actuar en funció de circumstàncies sobrevingudes). 
 

Per acabar, informa que per al Districte es proposa aprovar un pressupost amb un 
increment del 7% respecte del de l’any passat, i observa que el pressupost per a les Corts, 
amb un 5% de la població de Barcelona, és el 4,4% del pressupost de la ciutat. Comenta 
que alguns poden pensar que el diferencial del 0,6% és un element discriminatori o de mala 
gestió, mentre que d’altres poden opinar que aquest diferencial justifica perfectament el plus 
que han de tenir districtes com Ciutat Vella, amb problemes afegits molt importants. D’altra 
banda, assenyala que hi ha dos districtes amb menys pressupost per habitant que les Corts 
(Sarrià – Sant Gervasi i l’Eixample) i que les Corts creix un 7% (és el segon districte que 
més creix) mentre que la mitjana de creixement de Barcelona se situa al voltant del 5,8%. 

 
El conseller Javier Erausquin, portaveu del Grup Municipal de BxCanvi, dona les 

gràcies al regidor per l’exposició —en altres districtes no s’ha fet— i diu que per fer una 
correcta valoració dels pressupostos per a les Corts cal fer una lectura basada en les 
necessitats del districte i els motius dels augments i les davallades de les partides 
pressupostàries. En aquest sentit, observa que l’augment més gran dels pressupostos, 
corresponent al capítol 1 de despeses de personal, està marcat per la Llei de pressupostos, i 
l’actualització dels increments salarials és del 13,31% respecte dels pressupostos inicials del 
2019. D’altra banda, es produeix un increment del 6,94% en despeses de béns corrents i 
serveis als quals fa referència el capítol 2. 

 
Comenta que el seu grup està d’acord que augmentin algunes de les partides 

específiques que expliquen aquesta pujada, com ara la de promoció i foment de l’esport o la 
de promoció cultural, ja que calen més equipaments de proximitat, tant esportius com 
culturals, i són necessàries per a la bona salut física i mental de les persones, però hi ha 
altres augments que considera desmesurats, com ara el de la partida de gestió del 
patrimoni, que augmenta un 19,85% i la quantitat és força elevada (1.673.812,66 euros). 
Entén que en aquest cas no s’està gestionant prou bé, i que en altres casos no s’estan 
produint augments que sí que serien necessaris, com ara en el cas de l’enllumenat públic, 
que contribueix a millorar el districte, tant pels comerços com per la seguretat. 
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Tot seguit, assenyala que el seu grup, si bé no està d’acord amb algunes partides, 
entén que és un pressupost raonable en la majoria de partides i en línies generals va en la 
direcció que aquest grup municipal vol per al districte: que hi hagi més equipaments i més 
oferta cultural i social i que els veïns estiguin cada vegada més acompanyats. Per això, vota 
a favor dels pressupostos. 

 
En el cas dels preus públics, en canvi, s’hi absté, ja que considera que la pujada del 

4% és massa elevada. 
 

El conseller Xavier Cañigueral, portaveu del Grup Municipal del PP, subratlla que, a 
l’hora d’avaluar el projecte de pressupost per al 2020 per a l’Ajuntament de Barcelona 
presentat pel Govern de Colau i el Partit Socialista, és fonamental tenir en compte el context 
econòmic actual i les perspectives de futur: els principals organismes econòmics, tant 
nacionals com internacionals, coincideixen que la desacceleració econòmica serà més 
intensa del que es preveia, agreujada pel Brexit i per la guerra comercial. A més, a tot això 
aquí s’afegeix la tensió i la inseguretat causades pel procés separatista, la inestabilitat 
política per les reiterades convocatòries electorals i la paràlisi causada per la manca de 
reformes del govern socialista de Pedro Sánchez. Davant d’aquesta situació de 
desacceleració econòmica i de possible destrucció de feina, el Govern municipal ha de fer 
les reformes necessàries per afavorir l’activitat econòmica i generar les condicions adients 
per a la creació de feina (com sempre diu el PP, la millor política social és la creació 
d’ocupació). 
 

Remarca que és necessària una reforma impositiva que redueixi la pressió fiscal que 
pateixen els barcelonins; una reforma de l’Administració que garanteixi la seva sostenibilitat i 
un ús eficaç dels recursos públics que simplifiqui els tràmits i ordenances municipals; una 
reforma de les polítiques de despesa d’inversió que prioritzi la millora de la qualitat de vida 
dels barcelonins, especialment dels que tenen més necessitats, així com l’impuls dels 
sectors fonamentals per generar riquesa i ocupació, però, lamentablement, en el projecte de 
pressupostos no es dona prioritat a cap d’aquestes reformes. 
 

Pel que fa a la política d’ingressos, assenyala que el Govern preveu un increment 
basat en gran part en una estrebada fiscal de 103 milions d’euros que inclou, entre altres 
coses, un increment del 5,46% de mitjana en el rebut de l’IBI, que farà que Barcelona 
parteixi un IBI un 60% superior al de Madrid; una estrebada en l’impost de vehicles i les 
tarifes d’àrea verda i blava, que perjudicaran les rendes més baixes; un augment de fins al 
400% en les taxes de terrasses, i un increment del rebut de l’aigua causat per un augment 
del 83% en la nova taxa de clavegueram i una nova taxa de recollida de residus. Afegeix 
que tampoc no es preveu cap reforma de l’Administració municipal que permeti reduir 
duplicitats i despeses supèrflues, un estalvi que permetria reduir la pressió fiscal o destinar 
recursos a polítiques més eficaces. 
 

Quant a les polítiques de despesa i inversió, qualifica de desencertades les prioritats 
del Govern, entre altres motius, perquè disminueix en gairebé un milió la dotació per a la 
promoció econòmica i en 400.000 euros la dotació per a promoció del comerç, i, en canvi, es 
destinen 2,12 milions d’euros en despesa al projecte Coòpolis (amics de la Sra. Colau). 
També falta inversió destinada a Colònia Castells, al Pla Danubi, a la residència per a 
persones amb discapacitat, etc. 

 
Per acabar, observa que el 4,4% no és el percentatge del pressupost total que va 

destinat al districte, sinó de la partida que gestionen directament el districtes, i expressa el 
vot contrari del seu grup. 
 

La consellera Sonia Reina indica que el Grup Municipal de Cs s’absté en els preus 
públics perquè, si bé en una part d’aquests només hi ha la pujada del 0,6%, corresponent a 
l’IPC, hi ha una dinàmica general de pujades contínues, i el seu grup considera que caldria 
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tendir a la reducció. D’altra banda, no entén què justifica la pujada del 4% de les accions 
formatives als centres cívics en els preus de ciutat. 

 
A continuació, explica que el Grup Municipal de Cs vota en contra dels pressupostos 

per tres motius: en primer lloc, perquè no hi ha cap inversió al districte (ni PERI Danubi, ni 
equipaments, ni Colònia Castells, tot i que els pressupostos de les Corts arriben al 4% 
gràcies a les expropiacions de Colònia Castells); en segon lloc, per la pujada d’impostos, 
tant «a cara descoberta» (per exemple, de les taxes de terrasses, que en alguns llocs farà 
que l’import es quadrupliqui i, per tant, pot provocar la destrucció de llocs de treball en una 
època de decreixement econòmic) com encoberts: es diu que es redueix el tipus impositiu 
de l’IBI, però el que es fa és eliminar-ne el màxim, de manera que, a la pràctica, els 
ciutadans hauran de pagar un 5% més per aquest impost, i s’eliminen les exempcions (per 
exemple, a l’impost de plusvàlua); en tercer lloc, perquè els increments dels ingressos no 
són segurs, ja que les transferències de l’Estat depenen de l’aprovació d’uns pressupostos i 
aquesta aprovació, de la constitució d’un govern, la presentació d’uns pressupostos i el 
suport a aquests, i la taxa turística requereix els pressupostos de la Generalitat. 
 

El conseller Ivan Condés, portaveu del Grup Municipal de JxCat, demana al Govern 
del Districte, atès que són socis de ciutat i probablement seran socis del Govern de l’Estat, 
valentia per demanar des de Barcelona que es redueixi el monstruós dèficit fiscal que pateix 
Catalunya i que, òbviament, també afecta Barcelona, així com per reclamar els 
45.000 milions d’euros que fa deu anys que el Govern de l’Estat no inverteix en 
infraestructures de Barcelona i la rodalia, uns diners que no reclama un «independentista 
provincià i insolidari», sinó la Cambra de Comerç, el síndic de Greuges i Foment del Treball. 
Subratlla que el fet de no rebre aquests diners fa perdre competitivitat a Barcelona i a 
Catalunya. 
 

En segon lloc, observa que el Govern, en un moment de desacceleració econòmica 
(el 2020 probablement el creixement econòmic no superarà el 2%), proposa una pujada 
bastant abusiva d’impostos en tres aspectes i incrementa la imposició als ciutadans (fa el 
contrari del que diu el manual), amb casos sagnants com el de les terrasses (amb pujades 
de 400 euros, 500 i fins a 900, de vegades inassumibles) o el dels paradistes dels mercats 
(la taxa del 12%) i no s’atenen les demandes dels paradistes, que demanen que, com a 
mínim, es fraccioni la pujada). Subratlla que, en moments d’atonia, aquestes pujades 
abusives d’impostos són un fre a l’economia productiva. 
 

En tercer lloc, afirma que en l’apartat d’ingressos hi ha una mica d’enginyeria 
financera i més desitjos que realitat, ja que, per exemple, es planteja recaptar 20 milions 
d’euros de la taxa turística i és impossible recaptar aquest import el 2020, perquè la taxa ha 
d’entrar en tràmit pel Parlament de Catalunya i no estarà disponible en aquest exercici, o es 
compta amb una partida de 83 milions d’euros de transferència de l’Estat en concepte 
d’increment d’activitat econòmica, però no hi haurà increment d’activitat econòmica tal com 
el Govern Sánchez l’ha calculat (la Comissió Europea ha tornat els pressupostos al Sr. 
Sánchez per irreals), de manera que el pressupost parla d’uns 100 milions d’euros 
d’ingressos que segurament no es tindran. 
 

En quart lloc, critica que l’apartat de despeses, en què hi ha dos objectius estratègics 
(lluitar contra l’emergència climàtica i reduir les desigualtats socials i apostar per l’habitatge), 
no inclogui mesures disruptives ni mesures d’inversió per incrementar les energies 
renovables reals, sinó mesures resilients, de manteniment. 
 

Per acabar, expressa l’abstenció del seu grup tant en els preus públics com en els 
pressupostos. 
 

El conseller Mario Francisco Campelo, portaveu del Grup Municipal d’ERC, observa 
que la votació sobre els preus públics al Plenari del Consell del Districte no és vinculant, 
atès que els preus públics es defineixen a la Comissió de Govern de l’Ajuntament de 
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Barcelona, i qualifica la proposta de conservadora. El seu grup entén que caldria explorar 
maneres de garantir recursos per a entitats gestores, però també garantir una tarifació el 
màxim de social possible. Per tot això, s’hi absté. 
 

A continuació, recorda que a la sessió extraordinària de la Comissió d’Economia i 
Hisenda del 13 de novembre, en què es va debatre i sotmetre a votació l’aprovació inicial del 
projecte de pressupostos per al 2020, el Grup Municipal d’ERC ja va constatar que els 
pressupostos proposats pels dos grups que formen el Govern no tenien l’ambició 
progressista que seria exigible i que demana Barcelona per al moment actual. 

 
El seu grup considera que Barcelona necessita un pressupost ambiciós i de 

transformació real amb les polítiques decidides i veritablement progressistes que la ciutat i el 
món exigeixen, per això, les seves demandes i els seus projectes per a Barcelona són: un 
pla vinculat a una despesa social enfocada directament amb plans d’ocupació i formació a 
col·lectius actualment expulsats del mercat laboral per cobrir llocs de treball amb condicions 
laborals i salaris dignes que no troben la mà d’obra concreta vinculant empresa i enfocat a 
preceptors de rendes subsidis de caràcter social; un pla de xoc contra l’emergència climàtica 
centrat en la rehabilitació d’edificis per reduir el consum energètic de la ciutat; un instrument 
públic que faci de palanca per a la captació d’inversió privada; un pla d’educació per garantir 
una oferta de 0-3 anys adequada i una formació professional adequada a les necessitats 
laborals i que fomenti llocs de treball de qualitat; un pla per mobilitzar fons per augmentar 
considerablement el parc públic d’habitatge a la ciutat, i un programa d’inversions de barri 
per apropar els pressupostos a la gent. 

 
Per acabar, subratlla que el seu grup farà tot el possible perquè tirin endavant les 

inversions que considera que necessita el districte (Colònia Castells, expropiació dels 
terrenys de Can Reig, escoles bressol, etc.) i indica que, per tot el que ha exposat i atès que 
actualment s’està negociant el pressupost de Barcelona, que és la forma d’aconseguir el 
millor per a la ciutat entre tots i totes, el Grup d’ERC s’hi absté. 
 

La consellera Lucía García explicita el vot favorable del Grup Municipal de BC tant 
als preus públics com al pressupost. 
 

El president indica que s’informa favorablement amb l’abstenció de BxCanvi, JxCat, 
ERC i Cs, el vot favorable del Govern i desfavorable del PP la proposta d’acord següent: 
INFORMAR FAVORABLEMENT sobre els preus públics del Districte de les Corts per l’any 
2020. 

 
També s’informa favorablement amb el vot contrari de PP i Cs, l’abstenció de JxCat i 

ERC i el vot favorable del Govern i de BxCanvi la proposta d’acord següent: INFORMAR 
FAVORABLEMENT el pressupost General de l’Ajuntament de Barcelona per l’any 2020 

 
 

2 Proposicions 
 
 

D. PART D’IMPULS I CONTROL 
 

a) Proposicions / Declaracions de grup. 
 

1. ERC: El Districte de Les Corts es compromet, en coordinació amb el districte 
de Sants-Montjuïc, a treballar conjuntament amb l'Eix Comercial Sants-Les 
Corts en la visualització dels comerços associats a aquest, estudiant i 
implementant en el termini de sis mesos els projectes que l'eix comercial 
pugui proposar, destacant el caràcter de comerç de proximitat i la garantia als 
usuaris que aquesta pertinença implica, així com tots aquells que en el propi 
sentit es plantegin en el futur 
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El conseller Josep Maria Gebelli posa de manifest que el comerç és un pilar del 

districte com ho són l’escola i l’atenció sanitària, entre altres elements, i subratlla que, en 
una època en què la globalització ens deshumanitza i dia a dia augmenten les plataformes 
comercials digitals, el seu grup aposta més que mai pel comerç de proximitat, i, si bé està 
d’acord que la tecnologia ofereix possibilitats grans d’expansió, entén que això no ha de fer 
menystenir les estructures de sempre. Afegeix que el comerç de les Corts és un signe 
d’identitat del districte i es caracteritza pel dinamisme, la innovació, l’adaptació permanent i 
l’emprenedoria, i el Grup d’ERC, que se sent orgullós d’aquest comerç i dels seus 
comerciants, no en vol perdre les arrels ni l’essència. 

 
Dit això, comenta que els 188 comerços associats a l’Eix Comercial Sants – Les 

Corts pateixen una manca de visibilització (visibilitzar el comerç vol dir enfortir-lo i 
dinamitzar-lo), i observa que aquest eix uneix dos districtes municipals molt tradicionals amb 
una història que es remunta als canvis econòmics i socials que es van produir en la 
industrialització del segle XIX. 

 
Assenyala que l’Eix, format pels carrers Joan Güell, Galileu, Vallespir, els seus 

transversals i les places que inclou (el límit inferior és el passeig de Sant Antoni i, pel nord, 
el carrer Europa), es va constituir al maig del 2006 i poc després va ser reconegut com un 
eix comercial urbà de la ciutat de Barcelona, i és un espai per passejar, conviure, mirar, 
comprar, menjar i gaudir d’activitats de lleure, una oferta plural i de qualitat que és motiu 
d’un gran orgull. 

 
Remarca que la zona té una vocació clarament comercial amb una gran diversitat 

d’establiments especialitzats i amb molta professionalitat, és un autèntic i gran centre 
comercial a cel obert; el col·lectiu s’esforça per oferir experiències de qualitat (tant de 
compra com de lleure), i el comerç de proximitat dona més qualitat i valor social a la vida del 
districte, alhora que promou el creixement econòmic. 
 

Pels motius exposats, el seu grup presenta aquesta proposició, que enuncia. 
 

El president dona la paraula a la persona que ha demanat intervenir en aquest punt, 
la intervenció de la qual anirà seguida de les dels grups municipals. 
 
 La Sra. Reyes de la Corte agraeix les felicitacions per la Medalla d’Honor i concreta 
que les propostes de l’Eix per visibilitzar els seus comerços són: instal·lar més de 
200 panells panoràmics d’identificació d’alumini de 20 × 20 de profunditat personalitzats amb 
el logotip de l’Eix a la cara externa de l’establiment; identificar els agents clau que poden 
ajudar i promocionar; promocionar més la mateixa associació i, per tant, els comerços 
associats, especialment els ubicats als carrers adjacents; reforçar l’activitat de les zones 
amb menys ocupació comercial i impulsar l’aixecament de les persianes de locals buits; 
augmentar la projecció de l’Eix (que es vegi molt la imatge corporativa o el logotip perquè la 
gent et reconegui); donar suport als projectes de barri amb els quals s’implica i col·labora 
l’Eix, com ara la pinacoteca, la ruta de salut i bellesa, les rutes gastronòmiques i diversos 
projectes socials (RADARS, normalització lingüística, camí escolar, el projecte de comerç i 
escoles o el projecte d’accessibilitat i inclusió); donar suport als projectes que impliquen 
sortejos i bescanvi dels vals de compra (en aquests casos, la gent només pot comprar en les 
botigues associades, de manera que cal identificar-les); el servei d’ajuda de les campanyes 
de promoció dels avantatges de l’associacionisme; afavorir el creixement de les xarxes de 
comerç sostenible, comerç verd, ecològic, saludable, reaprofitament i reciclatge, i, amb això, 
reduir costos de desplaçaments i energètics i avançar cap a la sostenibilitat, i crear una 
atmosfera de comerç de barri acollidora, familiar, de grup i, principalment, de seguretat. 
 

El conseller Javier Erausquin, portaveu del Grup Municipal de BxCanvi, agraeix la 
intervenció de la Sra. de la Corte i felicita l’Eix per la Medalla. 
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Tot seguit, observa que el seu grup ha parlat de la necessitat de buscar connexions 
amb altres districtes per no quedar aïllats de la resta de la ciutat i, especialment, buscar 
connexions amb els districtes contigus, i la proposició d’ERC busca promoure un eix 
comercial amb un altre districte de la ciutat. 

 
El Grup de BxCanvi troba positiva la proposició per la necessitat de dinamitzar 

l’activitat econòmica i comercial del districte i ajudar en la mesura del possible els 
comerciants perquè millori el comerç de proximitat i s’ajudi els petits comerciants, que són 
els que més pateixen els períodes de crisi com el que s’està apropant i el constant 
creixement de les grans empreses, que provoquen una davallada en les vendes del comerç 
de proximitat i els petits comerciants. 
 

Subratlla que els comerços que formen el teixit comercial del barri veuen com els 
seus ingressos no deixen de minvar mentre han de competir amb grans empreses amb 
molts més recursos, la qual cosa fa que hagin de reinventar-se, innovar i buscar altres vies 
de venda, si bé sovint tot això no fa que aconsegueixin revertir la baixada en els ingressos, 
tot i haver de retallar les despeses. 

 
Per acabar, indica que el seu grup entén que és necessari impulsar el comerç amb 

un pla com el que ja s’està impulsant o la col·laboració amb altres eixos comercials, i no fer-
ho agreujaria el problema amb què es troben els botiguers. 

 
Pels motius exposats, vota a favor de la proposició. 

 
El conseller Xavier Cañigueral, portaveu del Grup Municipal del PP, agraeix la 

intervenció de la Sra. de la Corte i torna a felicitar l’Eix per la seva tasca de dinamització 
comercial i econòmica, així com per la seva contribució a la cohesió social. 
 

Dit això, vota a favor de la proposició, i demana que s’incloguin les propostes que ha 
exposat la Sra. de la Corte dintre del debat del Pla de comerç que va començar en la darrera 
sessió del Consell d’Economia. 
 

D’altra banda, pregunta quins són els entrebancs que ha posat l’Ajuntament als 
projectes de visibilització de l’Eix a què fa referència la part expositiva de la proposició. 
 

El conseller Javier Edrosa, portaveu del Grup Municipal de Cs, dona les gràcies a la 
Sra. de la Corte per explicar tan bé la proposta —el seu grup tampoc no entenia els 
entrebancs de l’Ajuntament a què fa referència la proposició— i per la gran tasca que fa l’Eix 
—el felicita per la Medalla d’Honor, tot i que ja ho va fer en xarxes socials— per mantenir 
amb vida el comerç de proximitat i cohesionar el barri. 

 
Tot seguit, afirma que el seu grup sempre estarà a favor de mesures que vulguin 

ajudar el comerç, un pilar fonamental en l’economia del districte que genera ocupació i fa 
barri, i, per tant, està totalment d’acord a promoure campanyes de visibilització dels 
comerços associats i votarà a favor de la proposició. 

 
Observa, però, que el que va molt bé per ajudar el comerç és no permetre talls de 

carrers, disturbis, acampades ni coaccions als comerciants que no volen participar en 
determinades vagues, i subratlla que alguns grups polítics no fan gaire (o no fan res) per 
evitar aquestes accions i, en el cas d’ERC, sovint fins i tot hi participa. Demana coherència a 
tothom. 
 

El conseller Sergi Mariné expressa el vot favorable del Grup Municipal de JxCat, que 
entén que tot el que ajudi el comerç és bo per a l’economia i per als treballadors i troba molt 
positiva la proposició, i felicita l’Eix per la Medalla d’Honor. 
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D’altra banda, manifesta l’opinió del seu grup que, per afavorir la necessària 
visibilització dels comerços, també és fonamental invertir en formació en visibilització digital 
(caldria reprendre els tallers que es van fer al gener), més efectiva a l’hora de fer front a les 
grans distribuïdores, com ara Amazon. 

 
La consellera Lucía García expressa el vot favorable del Grup Municipal de BC. 

 
La consellera Irene Morales, portaveu del Grup Municipal del PSC, agraeix la 

intervenció de la Sra. de la Corte i torna a felicitar l’Eix, en nom del Govern, per la Medalla 
d’Honor que va rebre al novembre. 
 

Tot seguit, qualifica de bona la proposició i recorda que s’ha convocat una taula de 
comerç al gener, a la qual es poden afegir totes les propostes, i es posaran en marxa un cop 
estigui finalitzat i aprovat el Pla. Afegeix que tot serà benvingut, sempre complint l’ordenança 
municipal. 
 

El conseller Josep Maria Gebelli agraeix les intervencions i els vots favorables de tots 
els grups, i diu a Cs que el que no va bé al comerç de proximitat és la inversió i tots els 
projectes del costat, i que no cal barrejar altres temes amb això. 
 

El president indica que s’aprova per unanimitat la proposició del grup d’ERC següent: 
El Districte de Les Corts es compromet, en coordinació amb el districte de Sants-Montjuïc, a 
treballar conjuntament amb l'Eix Comercial Sants-Les Corts en la visualització dels 
comerços associats a aquest, estudiant i implementant en el termini de sis mesos els 
projectes que l'eix comercial pugui proposar, destacant el caràcter de comerç de proximitat i 
la garantia als usuaris que aquesta pertinença implica, així com tots aquells que en el propi 
sentit es plantegin en el futur. 

 
 

2. JxCat: Que el govern del Districte de les Corts procedeixi en fer una aposta 
real i efectiva de la participació ciutadana tot cercant el consens i diàleg amb 
tots els interessats a l’hora de decidir el manteniment o canvi de carrils bici o 
de la seva estructura, i, que, en qualsevol cas es prioritzi que la implantació 
dels mateixos es realitzi en una sola direcció, sempre en el sentit de la via del 
carrer, a fi de que es pugui garantir la seguretat tant dels seus usuaris com 
dels vianants. 
 

El conseller Ivan Condés indica que aquesta proposició vol fer èmfasi en un aspecte 
que el Grup Municipal de JxCat considera cabdal en la gestió de la ciutat i del districte: la 
participació ciutadana, el diàleg amb els veïns i la consideració de la seva opinió en la gestió 
de la ciutat. 

 
Dit això, assenyala que la implantació, a l’agost del 2016, del carril bici bidireccional a 

Numància, va generar molta polèmica i molt enuig entre els veïns, que, un cop més, van 
veure la imposició sense diàleg que ja coneixien del Govern Colau anterior, i al setembre el 
Govern d’aleshores va haver de fer una sessió informativa sobre aquesta qüestió. 
 

D’altra banda, subratlla que el Grup Municipal de JxCat està a favor de la mobilitat 
verda i dels carrils bici, que han de ser segurs. Entén que ara és el moment de prioritzar el 
disseny, la usabilitat i la valoració dels carrils bici actuals, en lloc de fer molts kilòmetres de 
carril bici nous. 

 
Per acabar, posa de manifest que amb el carril bici bidireccional de Numància i de 

Marquès de Sentmenat es van perdre zones blaves i verdes d’aparcament, així com la 
possibilitat de fer càrrega i descàrrega amb seguretat per als transportistes i per als 
vianants. Per això, i perquè el seu grup considera que cal reformular aquests carrils bici, 
convida el Govern a fer un grup de treball per reformular-los juntament amb els veïns. 
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El regidor del Districte dona la paraula a les dues persones que han demanat 

intervenir en aquest punt. 
 

La Sra. Felisa Marco remarca que l’actuació del Govern s’hauria de regir per la cerca 
del consens i el diàleg amb tots els interessats, i critica que la Sra. Colau, amb la voluntat de 
fer bandera de les bicis, faci carrils bici en qualsevol lloc sense tenir en compte si hi caben o 
no, si són perillosos, etc. Subratlla que cal fer les coses amb criteri per evitar problemes (la 
situació del carrer Joan Güell, on coincideixen cotxes, carril bici, autobús i aparcaments, és 
catastròfica). En aquest cas, cal veure on és adient posar carrils bici (per espai i per 
seguretat, entre altres coses) i on no. 

 
A continuació, agraeix als comerços la cohesió del barri que permeten i, sobretot, la 

il·luminació, gràcies a la qual es pot passejar per carrers mal il·luminats sense caure i amb 
seguretat. 

 
Tot seguit, denuncia que el Districte no dialoga amb la ciutadania, cosa que ja 

passava en la legislatura anterior, i que, quan ho fa, no té en compte el que la ciutadania li 
trasllada (per exemple, no n’ha fet cas ni pel que fa als autobusos ni pel que fa als arbres del 
Miniestadi). Espera que això canviï. 

 
En darrer lloc, insisteix que és fonamental que el Districte tingui en compte els veïns 

en tots els punts que tracti i en totes les propostes que hi hagi, i observa que no s’hi ha 
parlat d’un centre social, d’equipaments, d’una piscina, de centres per a gent gran o 
d’escoles, o se n’ha parlat però no s’han tingut en compte els seus plantejaments. 

 
El regidor del Districte recorda que les intervencions del públic han de ser sobre el 

punt de l’ordre del dia corresponent. 
 

El Sr. Joan Hernández explica que si la Sra. Marco ha parlat d’altres coses en aquest 
punt és perquè quan el regidor ha parlat de les mesures de govern no els han deixat 
intervenir i han pensat que aquest punt era adient per parlar de diàleg. D’altra banda, 
lamenta que se’ls hagi reduït el temps de les intervencions. 
 

Dit això, dona les gràcies a tots els partits que van assistir a les jornades sobre Can 
Capellanets —ni el PSC ni membres de l’Ajuntament, de la Diputació de l’Hospitalet i 
d’Esplugues hi van assistir—, i pregunta si hi ha algun conveni signat perquè es donin 
places públiques a la residència de Can Capellanets, si es pot assegurar que un jutge no 
podrà demanar la restitució a l’estat original de l’edifici protegit i enderrocar el nou edifici per 
estar edificat en un jardí i qui pagarà aquesta obra de demolició. 

 
El regidor del Districte demana al Sr. Hernández que, per respecte al regidor que ha 

plantejat un tema, se cenyeixi a aquest en la seva intervenció, i subratlla que els veïns tenen 
moltes oportunitats d’intervenir per exposar les seves preocupacions i inquietuds, com ara 
les sessions de l’Audiència Pública. Afegeix que la resta de consellers també tenen dret a 
seguir el fil de la conversa. 
 

El Sr. Joan Hernández remarca que si està parlant ara és perquè no li han deixat 
parlar en el primer punt. Afegeix que ell sempre s’expressa amb respecte i que en quatre 
anys mai no havien tingut problemes per intervenir. 
 

Tot seguit, observa que aquest punt parla de diàleg i afirma que el mateix que s’ha 
fet amb els carrils bici és el que s’està fent amb tot el que es fa al Districte: la gent no 
participa, no es permet que parlin els veïns i no se’ls crida quan es pren alguna decisió (se 
n’assabenten pels diaris). Ho qualifica de molt greu i lamenta que, en lloc de millorar, 
s’estigui empitjorant. En aquest sentit, assenyala que en els quatre anys de la legislatura 
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anterior mai no li van treure la paraula ni li van impedir intervenir en un punt, i diu al regidor 
que aquesta no és forma de començar. 
 

El regidor del Districte puntualitza que no li ha tret la paraula, sinó que li ha demanat 
que se cenyís al tema objecte del punt, i insisteix que pot fer ús de la seva paraula en molts 
moments. En aquest sentit, observa que a les sessions tant del Plenari com de l’Audiència 
intervé molt i ningú no li treu l’ús de la paraula, i subratlla que això és debat i participació. 

 
Per acabar, li demana que no interpreti que li ha tret la paraula, i li diu que li hauria 

agradat que hagués opinat sobre el carril bici i els problemes que ha plantejat el conseller de 
JxCat. 
 

El conseller Javier Erausquin, portaveu del Grup Municipal de BxCanvi, agraeix les 
intervencions de la Sra. Marco i el Sr. Hernández i comenta que el seu grup és plenament 
conscient de la necessitat de fer de Barcelona una ciutat verda i sostenible. 

 
Comparteix la voluntat del Govern de fer una transició cap a una societat amb més 

vehicles elèctrics i més usuaris del carril bici per aconseguir una reducció efectiva de la 
contaminació. No obstant això, entén que la implementació dels carrils bicis és un tema 
delicat que s’ha de fer amb el consens de la ciutadania, que és qui millor coneix el 
funcionament de la mobilitat del districte o de la ciutat i qui en pateix les conseqüències dels 
errors que hi pugui haver en aquesta implementació. 
 

També és conscient del problema esmentat pel conseller de JxCat quant a la 
inseguretat que generen alguns dels carrils bici implantats, on es posa en risc la integritat 
física tant dels usuaris com dels vianants, i entén que cal tractar cada cas amb concreció i 
escoltant els usuaris per actuar en conseqüència i contribuir entre tots a un millor 
funcionament de la circulació i de la seguretat vial, seguint la manera de fer ciutat, en aquest 
cas, més verda i més sostenible. 
 

Pels motius exposats, vota a favor de la proposició. 
 

El conseller Xavier Cañigueral, portaveu del Grup Municipal del PP, agraeix les 
intervencions del Sr. Hernández i la Sra. Marco i es mostra d’acord amb el que ha comentat 
ella sobre «l’obsessió amb el Bicing», que no permet cap dissidència. Entén que caldria 
buscar més el consens, sobretot amb els veïns. Per això, una de les propostes del programa 
electoral del seu grup era fer una revisió de la xarxa de carril bici del districte per veure quins 
estaven funcionant, quins es podien implementar d’acord amb els veïns i quins convenia 
suprimir per manca d’ús. 
 

Dit això, vota a favor de la proposició, i assenyala que qui primer va fer un procés 
participatiu sobre els carrils bici va ser CiU, fa dos mandats, però no va servir de res perquè 
hi va participar molt poca gent i després es va començar el carril bici pel que menys suport 
havia rebut. Espera que en aquest cas no passi el mateix. 
 

La consellera Sonia Reina expressa el vot favorable del Grup Municipal de Cs, que 
va presentar diverses iniciatives sobre aquesta qüestió al llarg del mandat passat i des de la 
implantació del carril bici de Numància la segona setmana d’agost (molts veïns quan van 
tornar de les vacances es van trobar el carril bici i que hi havien desaparegut totes les places 
d’aparcament, de manera que l’afectació no només va ser de la mobilitat, sinó també de 
l’economia, ja que el preu de les places de lloguer privat va augmentar). 

 
Posa de manifest que, tal com es va dir ja el 2016, el carril bici de Joan Güell no té la 

distància de seguretat suficient per ser un carril doble: al carril de pujada s’ha de passar per 
sobre de les clavegueres, gairebé tocant la vorera, i quan els cotxes aparcats obren la porta, 
envaeixen el carril bici. D’altra banda, hi ha problemes a Numància amb Marquès de 
Sentmenat i amb Berlín i amb la parada de taxi que hi ha davant l’NH Sants al carrer 
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Numància (les portes dels taxis envaeixen el carril bici perquè no hi ha prou distància de 
seguretat). Entén que si s’hi hagués executat un carril de sentit únic, potser no hi hauria 
aquests problemes, que han generat molts accidents. 

 
Espera que aquest cop el Govern per fi escolti els grups de l’oposició i es replantegi 

la deficient execució dels carrils bici que va fer durant el mandat anterior. 
 

La consellera Mercè Garrigosa comenta que el Grup Municipal d’ERC sempre ha 
reconegut que comparteix l’estratègia d’implementació dels nous carrils bici, que fomenten 
l’ús de la bicicleta i altres ginys elèctrics i, per tant, el transport sostenible, i aconsegueixen 
segregar definitivament l’espai que ocupa la bicicleta, de manera que ordenen millor la 
mobilitat de la ciutat, baixant la bicicleta de la vorera a la calçada i protegint el ciclista de 
l’automòbil. Això no obstant, ha detectat mancances en aquest desplegament, com ara la 
manca de participació veïnal i la pobra comunicació de les accions que el Govern municipal 
decidia dur a terme, que agafaven per sorpresa veïnes i veïns i comerços: ella mateixa, que 
viu a Numància amb Berlín, quan va tornar de les vacances es va trobar amb el carril bici fet. 
Subratlla que això s’hauria d’haver consultat perquè és un punt importantíssim i són els 
veïns i els comerciants els que hi han de conviure. 
 

Comenta que l’Ajuntament ha pres decisions unilaterals i de manera precipitada que 
han tingut com a conseqüència un resultat francament millorable en molts casos: a 
Numància els carrils bici de doble sentit estan fent que es produeixin molts accidents, ja que, 
per exemple, molts cotxes se salten la doble línia contínua que delimita el carril bici i el 
creuen per accedir més directament al pàrquing que hi ha sota el centre comercial L’Illa 
Diagonal. Afegeix que, segons un informe de la Guàrdia Urbana del 2018, la cruïlla 
Numància – avinguda Diagonal és la primera en el rànquing de punts de risc d’accidents. 
 

Pels motius exposats, el seu grup troba lògica la proposició del Grup Municipal de 
JxCat des del punt de vista del treball i el consens amb les veïnes i els veïns i de l’afectació 
que poden tenir els carrils de doble sentit en la resta, i hi vota a favor. 
 

La consellera Lucía García expressa el vot favorable del Grup Municipal de BC. 
 

El conseller Carlos Hornero expressa el vot favorable del Grup Municipal del PSC i 
assegura que el Govern continuarà intentant buscar el consens ampli en qualsevol 
modificació de l’espai públic que es plantegi amb l’impuls del Districte. En el cas dels carrils 
bici, es buscarà la millor fórmula perquè siguin de direcció única i segregats a les vies d’alta 
ocupació, i es donarà prioritat absoluta als vianants per protegir-los en el seu espai. 

 
Diu al conseller de JxCat que troba estrany que aquesta proposició la presenti el seu 

grup, ja que va ser aquest qui va impulsar aquests carrils bici quan va governar (mostra les 
dades del 2014 i del 2015 amb els projectes executius de cadascun dels carrils bici que va 
fer CiU i que es van implementar al principi del mandat passat, a l’agost del 2016), i, sobre 
l’eliminació de places d’aparcament, assegura que ja apareixia en el disseny de CiU. Afegeix 
que, si bé a ell li hauria agradat fer algunes coses d’una altra manera, de vegades en 
projectes molt avançats no es poden introduir gaires canvis. 

 
Insisteix que li sobta la presentació d’aquesta proposició per part del grup que va 

dissenyar, reivindicar i elogiar aquesta implementació —no li hauria sobtat dels grups que 
aleshores no tenien representació al Districte de les Corts—, però el seu grup hi vota a 
favor. 

 
El conseller Ivan Condés agraeix els vots favorables de tots els grups i diu al 

Sr. Hornero que no es tracta de parlar del passat, sinó de posicionar-se en el futur i en els 
problemes d’ara. Agraeix també que el Govern doni suport a aquesta proposta (en la 
legislatura passada tots dos grups es van abstenir en la mateixa proposta, no hi van voler 
col·laborar), i puntualitza que fa vuit anys CiU va fer la planificació dels carrils bici, no pas la 
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implementació, mentre que, en el debat d’implementació, BC i el PSC no van escoltar els 
veïns i van implementar doble carril on van voler. 

 
Agraeix que es comencin a reformular aquests carrils amb els veïns, com ja ha fet 

l’Ajuntament als carrers París i Londres, a Indústria i a Sant Antoni Maria Claret, així com 
que se segueixi la línia que el RACC va defensar a finals del 2018-2019, l’alineació total dels 
carrils bici de Barcelona. 

 
Conclou que gràcies a aquesta iniciativa els carrils bici seran més segurs per als 

ciclistes, per als vianants i per als comerciants, i anuncia que fiscalitzaran la mesura. 
 

El president indica que s’aprova per unanimitat la proposició del grup de JxCat: Que 
el govern del Districte de les Corts procedeixi en fer una aposta real i efectiva de la 
participació ciutadana tot cercant el consens i diàleg amb tots els interessats a l’hora de 
decidir el manteniment o canvi de carrils bici o de la seva estructura, i, que, en qualsevol cas 
es prioritzi que la implantació dels mateixos es realitzi en una sola direcció, sempre en el 
sentit de la via del carrer, a fi de que es pugui garantir la seguretat tant dels seus usuaris 
com dels vianants 
 
 

3. Cs: El Ple del Districte de les Corts acorda: 
1 – Realitzar, en un màxim de tres mesos, un estudi sobre la millora i 
remodelació de l’enllumenat públic en carrers, parcs i jardins del districte de 
les Corts, atesa la deficient il·luminació en diverses zones del districte, com 
ara a la zona del Mirall de Pedralbes, a diferents zones de Sant Ramon o en 
parcs com Can Cuiàs, que propicien espais insegurs tant per als ciutadans 
com per als comerços, del qual es doni trasllat a les entitats veïnals i 
vinculades al comerç i la restauració i als grups municipals i, basant-se en ell, 
es procedeixi a: 

a) Establir un pla d’actuacions per a la millora de la il·luminació en els 
punts que estableixi l’estudi, amb l’acord previ dels veïns, comerciants i 
restauradors de la zona, d’acord amb la normativa i la realitat de la 
ciutat actuals, i prioritzant criteris com la seguretat i l’accessibilitat dels 
vianants en l’espai públic i l’eficiència energètica. I emfasitzant i 
prioritzant els llocs de més pas de vianants i on hi hagi més teixit 
comercial i espais socials, de manera que una il·luminació més 
agradable dinamitzi el districte i el converteixi en espai segur. 

b) Determinar, en aquest pla d’actuacions, el calendari d’aquestes. 
c) Destinar, en els pressupostos 2020, una partida específica per dur a 

terme el pla d’actuacions. 
 

La consellera Sonia Reina indica que aquesta proposició està relacionada amb el pla 
de seguretat que el seu grup va presentar a l’Ajuntament al setembre, concretament, amb 
els espais foscos i insegurs del districte, un problema sobre el qual el seu grup fa temps que 
alerta. 

 
Explicita que la proposició demana que es faci un estudi per identificar totes les 

zones insegures del districte per il·luminació deficient o mancant i que s’estableixi un pla 
d’actuació que es doti de pressupost per garantir que les actuacions es duen a terme, i posa 
de manifest que a zones com la del carrer del Capità Arenas, a la vorera del costat 
Llobregat, on tots els fanals il·luminen la calçada, quan tanquen els comerços, els veïns 
queden a les fosques perquè no hi ha cap llum a la vorera des de Manila fins a dalt, i el 
mateix succeeix a altres carrers, parcs i jardins del districte. 
 

El conseller Javier Erausquin manifesta l’opinió del Grup Municipal de BxCanvi que la 
millora de l’enllumenat públic del districte és cada cop més necessària, i assenyala que la 
manca d’enllumenat genera sensació d’inseguretat i d’abandó, de manera que la millora de 
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l’enllumenat milloraria també la seguretat d’aquestes zones i l’aspecte, i, per tant, afavoriria 
tant els veïns com el comerç (la gent compra menys en zones insegures i en mal estat), 
especialment el comerç de proximitat, que no es pot permetre enllumenats propis. 

 
Assenyala que govern i oposició estan activant juntament amb els veïns l’elaboració 

d’un pla de comerç, s’està aprovant la proposició per a l’Eix Sants – les Corts per millorar el 
comerç i el seu grup considera que seria positiu continuar promovent polítiques que vagin en 
aquesta direcció, com la proposició de Cs, a la qual el seu grup dona suport. 
 

El conseller Xavier Cañigueral expressa el vot favorable del Grup Municipal del PP, 
que comparteix plenament el contingut de la proposició, i posa èmfasi en la importància de 
la il·luminació per a la seguretat i per a la dinamització comercial. 

 
D’altra banda, demana que s’incloguin les mesures en el Pla de comerç i manifesta el 

convenciment que ERC aconseguirà incloure una partida per a aquest pla al pressupost. 
 

El conseller Sergi Mariné expressa el vot favorable del Grup Municipal de JxCat i 
constata que a diferents zones de Pedralbes, com ara als Jardins de Shakespeare, la 
il·luminació és deficient. Afegeix que quan juga el Barça, en acabar el partit hi ha 
aglomeracions de gent molt extenses a totes les sortides, i de vegades hi ha enllumenat 
però a determinades hores els llums s’apaguen. Entén que caldria garantir la il·luminació en 
moments de gran afluència encara que siguin fora de l’horari habitual. 
 

La consellera Mercè Garrigosa comenta que el Grup Municipal d’ERC sempre ha 
apostat per fer polítiques de seguretat preventiva, atès que entén que la seguretat no només 
és policia, sinó també, entre altres conceptes, urbanisme. 

 
Subratlla que tant per als espais que ja existeixen com per als futurs és important 

tenir en compte com han de ser perquè hi facin vida les persones i que l’element de 
seguretat estigui present. En aquest sentit, coincideix que eliminar els punts foscos és clau 
per millorar la sensació de seguretat a les zones actualment mal il·luminades, que són un 
focus per a activitats delictives i incíviques, i també afavoriria el comerç de proximitat (cal 
recuperar-lo i donar-hi vida). Afegeix que hi ha carrers comercials com Galileu o Vallespir 
que, quan es fa fosc, sobretot ara a l’hivern, no conviden a caminar-hi per la inseguretat que 
provoca la deficient il·luminació que hi ha, que també fa que els comerços de proximitat 
perdin potencials clients. 

 
Remarca que ERC va ser l’únic partit que en la passada campanya d’eleccions 

municipals va defensar —i ho continua defensant— que la il·luminació és un dels factors 
més importants per a la seguretat, mentre que la màxima prioritat de Cs durant la campanya 
electoral de Barcelona pel que fa a seguretat era augmentar la presència policial. 
 

Pels motius exposats, i perquè està d’acord que cal un estudi i un pla d’actuacions 
per determinar les millores, el seu grup vota a favor de la proposició. 
 

La consellera Lucía García manifesta l’abstenció del Grup Municipal de BC. 
 

El conseller Carlos Hornero, portaveu del Grup Municipal del PSC, informa que un 
dels punts prioritaris per al Govern, com es veurà quan es presenti el projecte inicial del Pla 
d’actuació del districte, és fer un pla específic de l’enllumenat del districte de les Corts, on hi 
ha zones que requereixen més il·luminació, que, com s’ha dit, també té a veure amb la 
prevenció. D’altra banda, assenyala que els serveis tècnics del Districte fan millores en la 
il·luminació del districte de manera rutinària. 

 
A continuació, comenta que, si bé el seu grup està totalment d’acord que cal fer un 

informe sobre els llocs on calen millores d’il·luminació, no ho està amb el fet d’avançar el 
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resultat de l’informe —el Govern ha proposat una transacció en aquest sentit, però el Grup 
de Cs no l’ha acceptada. Per això, s’hi absté. 
 

La consellera Sonia Reina dona les gràcies a tots els grups que han votat a favor de 
la proposició; diu a la Sra. Garrigosa que si llegeix el pla de seguretat de Cs comprovarà que 
hi ha molt més que l’increment de les dotacions policials, i diu al Govern que si hagués 
acceptat la seva transacció, la proposició hauria quedat en res, en simplement fer un 
informe, però no s’haurien solucionat els problemes d’inseguretat que pateix el districte per 
manca d’il·luminació, ja que no s’hauria fet el pla d’actuació ni s’hauria dotat de pressupost. 
D’altra banda, puntualitza que la proposició no especifica els resultats de l’informe, sinó que 
demana que es detectin les zones on cal actuar (aquí ja n’han sortit alguns exemples, però 
en podrien sortir molts més) i s’hi actuï per millorar la seguretat dels veïns, que hauria de ser 
una prioritat del Districte. 

 
El president indica que amb els vots favorables de BxCanvi, PP, JxCat, ERC i Cs i 

l’abstenció de BC i PSC, s’aprova la proposició de Cs següent: El Ple del Districte de les 
Corts acorda: 1 – Realitzar, en un màxim de tres mesos, un estudi sobre la millora i 
remodelació de l’enllumenat públic en carrers, parcs i jardins del districte de les Corts, atesa 
la deficient il·luminació en diverses zones del districte, com ara a la zona del Mirall de 
Pedralbes, a diferents zones de Sant Ramon o en parcs com Can Cuiàs, que propicien 
espais insegurs tant per als ciutadans com per als comerços, del qual es doni trasllat a les 
entitats veïnals i vinculades al comerç i la restauració i als grups municipals i, basant-se en 
ell, es procedeixi a: Establir un pla d’actuacions per a la millora de la il·luminació en els 
punts que estableixi l’estudi, amb l’acord previ dels veïns, comerciants i restauradors de la 
zona, d’acord amb la normativa i la realitat de la ciutat actuals, i prioritzant criteris com la 
seguretat i l’accessibilitat dels vianants en l’espai públic i l’eficiència energètica. I emfasitzant 
i prioritzant els llocs de més pas de vianants i on hi hagi més teixit comercial i espais socials, 
de manera que una il·luminació més agradable dinamitzi el districte i el converteixi en espai 
segur. Determinar, en aquest pla d’actuacions, el calendari d’aquestes. Destinar, en els 
pressupostos 2020, una partida específica per dur a terme el pla d’actuacions 
 

4. BxCanvi: El Consell Plenari del Districte de les Corts acorda: 
Instar al Govern del Districte a que elabori un estudi per a la instal·lació d’una 
Escola Bressos Municipal al Barri de Les Corts 

 
El conseller Javier Erausquin subratlla que un dels problemes principals de les Corts 

és la manca d’equipaments de proximitat i d’oferta cultural, educativa, social i esportiva als 
barris. El seu grup no vol que el districte quedi oblidat mentre a la resta de districtes de la 
ciutat van augmentant els equipaments. 

 
En aquest cas, el Grup de BxCanvi demana que es faci un estudi per a la instal·lació 

d’una nova escola bressol municipal al districte, una necessitat que els veïns de les Corts fa 
temps que reivindiquen, atès que les escoles bressol que hi ha actualment al districte (Can 
Novell, Can Bacardí, Can Bruixa i Xiroi) són insuficients per cobrir la demanda; en termes 
relatius l’oferta és inferior a la de la resta de districtes, i la diferència entre el barri de les 
Corts i la resta de barris del districte pel que fa al nombre d’escoles bressol és substancial. 

 
Posa de manifest que moltes famílies no poden permetre’s una escola bressol i 

veuen com una necessitat vital que el Govern doni suport a aquesta iniciativa per garantir 
una educació més sostenible i garantista que eviti que aquestes famílies s’ofeguin 
econòmicament, especialment durant els primers anys de vida del nen, quan han de 
suportar les despeses derivades de la criança. 

 
A continuació, expressa l’opinió del seu grup que caldria garantir l’educació 

sostenible i accessible des de l’escola bressol fins a la universitat, i entén que el Govern del 
Districte disposa dels mitjans necessaris per fer front a la necessitat creixent. A més, el 
regidor ja ha manifestat la seva voluntat de tirar endavant aquesta escola bressol. 
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Per acabar, agraeix la disposició que ha tingut el Govern per parlar d’aquest tema 

amb el seu grup i comenta que, atès que és un projecte de gran envergadura i per no 
dificultar-ne el procés de creació, deixa a l’arbitri del Govern els mitjans, la ubicació i el 
termini. 

 
El conseller Xavier Cañigueral expressa el vot favorable del Grup Municipal del PP, 

conscient que fa anys que el districte necessita una nova escola bressol (també la necessita 
el barri de Maternitat – Sant Ramon) i diu que li ha sobtat que el regidor digués que a l’espai 
de l’actual escola Ausiàs March aniria una escola bressol. 

 
El regidor puntualitza que parlava de l’espai que quedarà lliure a Anglesola, per al 

qual la prioritat és que hi vagi una escola bressol. 
 
El conseller Xavier Cañigueral insisteix que el que volia saber era què anirà on ara hi 

ha l’escola Ausiàs March un cop es traslladi l’escola. 
 
El president els demana que no facin debat i dona pas a la següent intervenció. 
 
La consellera Sonia Reina expressa el vot favorable del Grup Municipal de Cs, que 

des del 2016 ha demanat reiteradament que el Districte de les Corts garanteixi l’existència 
de les places d’escola bressol suficients, així com que especifiqui el calendari d’objectius i la 
dotació pressupostària, ja que, sense això, les proposicions queden en res. 

 
Tot seguit, recorda que el 2016 el PSC, aleshores al govern, va votar en contra de la 

proposició que Cs va presentar en aquest sentit, mentre que al desembre del 2017, unes 
setmanes després que Colau fes fora del govern el partit, va presentar una proposició sobre 
la construcció d’escoles bressol summament semblant a la que havia presentat Cs (el seu 
grup hi va votar a favor, per coherència, coherència que no va demostrar el PSC). 

 
Per acabar, diu que les votacions anteriors del PSC fan que Cs no sàpiga si aquest 

grup avui donarà suport a la proposició de BxCanvi, però entén que sí que ho farà perquè és 
una proposició molt tímida amb molt poca concreció que quedarà en res. El seu grup 
considera que cal molt més que un estudi d’una única escola bressol, ja que només hi ha 
quatre escoles bressol municipals al districte, i observa que potser també caldria construir-
ne una al barri de Pedralbes, el gran oblidat. 

 
El conseller Ivan Condés, portaveu del Grup Municipal de JxCat, qualifica de 

necessitat peremptòria l’obertura de més escoles bressol al districte, on només n’hi ha 
quatre i on, segons l’informe dels serveis de l’Ajuntament, el percentatge de demanda atesa 
(aquest curs, el 46,1%) és dels més baixos de Barcelona. 

 
Tot seguit, expressa l’abstenció del seu grup, que preferiria una proposta més 

elaborada i referida a tot el districte. 
 

La consellera Elisabet Bercial, portaveu del Grup Municipal d’ERC, subratlla que fa 
anys que tothom sap que les Corts té un dèficit importantíssim d’escoles bressol, una 
reivindicació constant de les famílies cortsenques, i cal que per fi els partits i el Districte 
estiguin a l’altura i duguin a terme accions per solucionar-ho. Afegeix que és una queixa 
constant i més que justificada, atès que més del 50% de les places que es demanen no 
poden ser ateses per la manca d’escoles bressol públiques al districte. 
 

Tanmateix, el seu grup entén que la redacció de la proposició evidencia la 
desconeixença del districte i de la situació que viuen les veïnes, ja que conèixer les Corts vol 
dir saber que ja fa temps que hi ha els espais per ubicar-hi aquesta tan necessitada escola 
bressol, com ara Can Rosés o, fins i tot, l’espai de Danubi. 
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Per això, el Grup d’ERC, que no veu cap motiu que justifiqui que es torni a començar 
aquest procés fent un estudi —fa massa temps que les veïnes esperen i cal passar dels 
estudis a la realitat i als projectes reals—, s’hi absté. 
 

El conseller Jordi Guillén agraeix la proposició, referida a un tema que preocupa el 
Grup Municipal de BC, i informa que el Govern està en negociacions per ampliar l’oferta 
d’escoles bressol del districte, que actualment és del tot insuficient per atendre la demanda. 
Per això, vota a favor de la proposició i celebra que es comparteixi aquesta visió de districte. 
 

El conseller Carlos Hornero expressa el vot favorable del Grup Municipal del PSC, 
que considera magnífica la proposició, referida a un dels grans reptes del Govern, i diu que 
si aquest no compleix, l’oposició pot anar donant continuïtat a la proposició presentant-ne 
d’altres. D’altra banda, recull el comentari de la consellera d’ERC que cal passar dels estudis 
a la realitat i li esmenta el carrer Benavent. 
 

El conseller Javier Erausquin dona les gràcies als grups que han votat a favor de la 
proposició i diu a JxCat i ERC que li sap molt greu que no votin a favor d’una nova escola 
bressol quan tothom coincideix que calen noves escoles bressol al districte perquè les 
quatre que hi ha no són suficients. 
 

El president indica que s’aprova amb els vots a favor BxCanvi, PP, Cs, BC, PSC i 
l’abstenció de JxCat i ERC la proposta del grup de BxCanvi següent: El Consell Plenari del 
Districte de les Corts acorda: Instar al Govern del Districte a que elabori un estudi per a la 
instal·lació d’una Escola Bressos Municipal al Barri de Les Corts 

 
 

b) Proposicions amb contingut de declaracions institucionals 
 

1. PP: El Consell del Districte de les Corts acorda: 
- Respectar i defensar la Constitució Espanyola i la jurisprudència 

emanada del Tribunal Constitucional en relació a l’article 27 de la Carta 
Magna, que situen en el mateix pla d’igualtat el dret a l’educació i la 
llibertat d’ensenyament, mitjançant un desenvolupament harmònic de 
tots dos drets. 

- Garantir que els pares, com a primers responsables de l’educació dels 
seus fills, triïn el tipus d’educació i el centre educatiu on escolaritzar els 
seus fills. 

- Defensar la xarxa de centres concertats com a garants de l’existència 
d’una oferta plural complementària a la xarxa pública, tal com ha 
manifestat el Tribunal Constitucional, i, per tant, de la llibertat d’elecció 
de les famílies, assegurant la igualtat d’oportunitats de les mateixes en 
l’exercici d’aquest dret, el que implica que les dues xarxes, pública i 
concertada, hauran de tenir els recursos necessaris que assegurin 
aquest dret. 

- Promoure i donar suport a l’autonomia organitzativa i pedagògica dels 
centres, respectant el caràcter propi d’aquests, per a desenvolupar 
projectes educatius de qualitat que puguin respondre a les inquietuds i 
prioritats de les famílies per tal que aquestes puguin triar amb total 
llibertat. 

- Garantir l’existència i gratuïtat dels centres d’educació especial tant a la 
xarxa pública com concertada com a garants de la llibertat d’elecció de 
les famílies. 

- Respectar i complir l’article 27.3 de la Constitució que obliga els poders 
públics a garantir el dret que assisteix els pares perquè els seus fills 
rebin la formació religiosa i moral que estigui d’acord amb les seves 
conviccions. 
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- Abandonar qualsevol intent dirigit a suprimir la demanda social de 
l’article 109.2 de la LOMCE com a factor determinant per part de les 
administracions a l’hora d’oferir les places educatives. 

Traslladar aquest acord al Govern d’Espanya perquè, a través del 
compliment de tots els punts d’aquesta proposta, defensi i garanteixi les 
llibertats educatives consagrades ne la Constitució Espanyola. 

 
El conseller Xavier Cañigueral subratlla que els pares són els primers responsables 

de l’educació dels fills i aquest paper primordial no pot ser substituït ni condicionat per 
l’Estat, que, precisament, ha de protegir i garantir els drets de la ciutadania, entre els quals 
hi ha el dret a escollir l’educació que es vol per als fills, emparat per la Declaració universal 
dels drets humans (article 26), la Constitució espanyola (article 27) i la jurisprudència del 
Tribunal Constitucional. 

 
Dit això, assenyala que l’escola concertada, que representa el 30% de l’alumnat de 

Catalunya (gairebé 367.000 alumnes i més de 700 centres educatius), és un espai on 
coincideixen un servei públic d’interès general i la iniciativa social i pedagògica 
d’associacions i entitats que durant anys han contribuït a enriquir la diversitat d’opcions 
educatives a Catalunya, de manera que, a més de cobrir les necessitats d’escolarització, 
garanteix l’exercici de la llibertat dels pares, i és un exemple més de l’important paper que 
ha desenvolupat i continua desenvolupant la iniciativa social des de la seva diversitat d’acció 
institucional (mútues, cooperatives, caixes d’estalvi, escoles...) en el progrés de la societat. 

 
A continuació, posa de manifest que darrerament el Govern del PSC ha atacat 

aquest dret fonamental dels pares mitjançant l’eliminació del criteri de demanda social en 
l’articulat de la LOMCE i amb les recents manifestacions de la ministra d’Educació, en què 
es qüestionava el dret constitucional dels pares a triar l’educació dels fills. Per això, el seu 
grup presenta aquesta proposició amb contingut de declaració institucional, que enuncia. 
 

El president dona la paraula a la persona del públic que ha demanat intervenir en 
aquest punt, intervenció que anirà seguida de les dels grups municipals. 

 
La Sra. Thaïs Cloquell, representant de la CUP les Corts, comenta que, a parer del 

seu grup, buidar la Constitució de qualsevol contingut cada cop que se cita també és una 
forma de trencar-la; pregunta si modificar l’article 135 sense convocar un referèndum i sense 
debat ni esmenes és respectar la Constitució i si era necessària aquesta modificació que a 
partir de l’any vinent deixarà en mans de la Unió Europea fixar el límit de dèficit de l’Estat 
espanyol i de les comunitats autònomes, i afirma que el PP prioritza la tranquil·litat dels 
inversors en lloc de l’educació pública i esmena la Constitució segons els seus interessos i 
que la resta són paraules buides. 
 

Tot seguit, pel que fa a referir-se a l’escola concertada com a garant de drets i de 
llibertats de les famílies, demana que no es confongui la llibertat amb el privilegi, i subratlla 
que cal combatre la segregació escolar i els centres gueto, així com posar fi a la progressiva 
privatització en forma de concerts educatius. Afegeix que tradicionalment i de manera 
continuada, els centres privats i concertats han aplicat mesures de selecció de l’alumnat que 
perjudiquen sectors determinats per motius diversos, com ara l’origen, el sexe o la renda, i 
observa que per combatre aquesta realitat caldria implementar una oficina única de 
matriculació, mecanismes de control i de supervisió que garantissin una distribució de 
l’alumnat compensada i la transparència en l’adjudicació de les places de necessitats 
educatives especials i necessitats educatives especifiques. 

 
Clou la intervenció fent èmfasi en el fet que la CUP concep l’educació com un dels 

pilars bàsics per a la transformació social i per això defensa una educació pública, 
democràtica, laica, coeducadora, inclusiva, universal i en català des de l’escola bressol fins 
a la universitat. 
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El conseller Javier Erausquin assenyala que el Grup Municipal de BxCanvi sempre 
buscarà respectar i fer respectar el dret a l’educació, així com tots els preceptes de lleis i 
normatives que articulin aquest dret, com s’ha de fer en qualsevol estat de dret, i explicita 
que, per tant, està a favor del compliment, el respecte i la defensa de la Constitució 
espanyola i la jurisprudència emanada del Tribunal Constitucional en relació amb el dret a 
l’educació recollit a l’article 27 de la Constitució. Subratlla que aquest és un dret fonamental 
consagrat a la Constitució i que tots els agents polítics han de vetllar pel seu adequat 
compliment. 

 
D’altra banda, el seu grup entén que garantir que siguin els pares els qui escullin el 

tipus d’educació que han de rebre el fills i el centre educatiu és un pilar de la llibertat 
educativa i així està establert, de manera que totes les institucions han de defensar aquesta 
llibertat, i també està d’acord que cal defensar la coexistència de centres públics i concertats 
i que les institucions públiques n’han d’assegurar el correcte funcionament. 

 
A continuació, comenta que és necessari fomentar i protegir els centres d’educació 

especial per continuar garantint l’equitat i l’accessibilitat a l’educació, i, en relació amb 
l’obligació dels poders públics i la garantia que els pares puguin escolaritzar els fills en la 
religió o la formació moral que considerin oportuna, es remet al que ja s’ha dit sobre la 
llibertat d’educació. 

 
Per acabar, esmenta l’apartat 2 de l’article 9 de la Constitució, que estableix que 

correspon als poders públics promoure les condicions perquè la llibertat i la igualtat de 
l’individu i dels grups en què s’integra siguin reals i efectives, així com suprimir els obstacles 
que impedeixin o dificultin la seva plenitud. 

 
Pels motius exposats, el seu grup vota a favor de la proposició. 

 
El conseller Javier Edrosa, portaveu del Grup Municipal de Cs, subratlla que cal 

assegurar la suficiència de mitjans tant per a l’educació pública com per a l’educació 
concertada, i afirma que aquesta última és una peça bàsica per garantir el dret a l’educació i 
la llibertat d’ensenyament. 

 
El seu grup creu fermament en la lliure elecció dels pares: les famílies tenen dret a 

escollir l’educació dels fills, tal com recull la Carta universal dels drets humans, i a triar el 
tipus de centre. Remarca que Cs, governi qui governi, sempre defensarà la llibertat i 
l’equitat. Per això, registrarà al Congrés una proposició de llei per reformar la LODE de 
manera que quedi clar que la Constitució preveu l’elecció de centre educatiu i s’eviti que el 
poder polític restringeixi arbitràriament aquesta llibertat, i vota a favor d’aquesta proposició 
del PP. 
 

El conseller Ivan Condés, portaveu del Grup Municipal de JxCat, afirma que aquesta 
proposició, tot i que de manera subtil, ataca els principis de la Llei d’educació de Catalunya 
(12/2009), ja que, quan parla de llibertat dels pares per triar l’ensenyament, en realitat està 
parlant de la imposició del castellà i la minorització del català. 

 
Subratlla que el PP vol tornar el concert a les escoles de l’Opus, mentre que JxCat 

aposta per la immersió lingüística (cal millorar-la i aprofundir-hi) i la coeducació (en la 
legislatura passada va votar a favor de retirar el concert a qualsevol escola que segregui per 
sexe). 
 

Respecte de la immersió lingüística, posa de manifest que un informe de la setmana 
passada del Consell d’Europa renya Espanya per no protegir les llengües regionals o 
minoritàries, critica la política lingüística d’Espanya pel que fa al català i considera que la Llei 
Wert perjudica el sistema d’immersió lingüística. 
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Demana que es deixi d’atacar la llengua i la immersió lingüística, com han intentat el 
PP i els seus predecessors des de fa molts anys: el 1716, amb el Decret de nova planta, ja 
van prohibir la llengua a tots els àmbits d’administració («Pondrán mayor cuidado a 
introducir la lengua castellana a cuyo fin dará las providencias más templadas y disimuladas 
para que se consiga el efecto sin que se note el cuidado»); el mateix segle, la Reial Cèdula 
d’Aranjuez, promulgada pel rei teòricament il·lustrat Carles III, prohibia el català 
específicament a les escoles, com també feia la reial prohibició del comte de Floridablanca 
del 1780, i la repressió va continuar al segle XIX i al segle XX amb les dues dictadures. 
 

Clou la intervenció explicitant el vot contrari del seu grup. 
 

La consellera Elisabet Bercial expressa l’opinió del Grup Municipal d’ERC que 
aquesta proposició sembla més de fa cinquanta anys que d’avui i és un complet retrocés en 
matèria de drets educatius, així com un intent de maquillar la voluntat d’implantar un model 
completament conservador i devot a una única religió mitjançant conceptes com el de la 
llibertat d’elecció de les famílies. 
 

A continuació, assenyala que ERC respecta la llibertat religiosa, però el seu model de 
societat i d’educació es fonamenta en la laïcitat i l’aconfessionalitat de l’Estat, fet que, 
constitucionalment parlant, significa que l’Estat ni té religió ni se’n circumscriu a cap, motiu 
pel qual el Consorci i el Departament estan fent una aposta per augmentar l’ensenyament 
públic, laic i català, que, a més, és la tria en augment de les famílies de la ciutat. 
 

Afirma que, malgrat l’esment constant de la Constitució en el redactat de la 
proposició, la gran quantitat d’incongruències del discurs fan sospitar que, si bé els membres 
del grup proposant s’autoproclamen defensors de la Constitució, ni tan sols l’han llegida, ja 
que, si ho haguessin fet, sabrien que la competència en matèria d’educació recau únicament 
en la Generalitat de Catalunya i, per tant, el Govern d’Espanya no pot entrar en aquest 
àmbit, com demana la proposició. Qualifica d’irònic que hagi de ser ERC qui expliqui al PP 
què és constitucional i què no ho és. 
 

D’altra banda, indica que, atès que la universalitat i la gratuïtat de l’ensenyament és 
un dret i un avenç per a la societat, cal garantir que tots els centres que reben fons públics, 
sigui quina sigui la seva titularitat, tenen els mitjans suficients per oferir una educació de 
qualitat, i, tenint en compte que a tots els cursos de les escoles de les Corts hi ha menys 
alumnes matriculats a la pública que a la concertada, fet que encara s’accentua més a partir 
de sisè de primària, si s’han d’invertir recursos a defensar un dels dos tipus de centres, 
clarament ha de ser la xarxa pública. Afegeix que no es pot voler fer creure que la 
concertada està amenaçada quan les dades demostren el contrari: a les Corts l’oferta 
d’escola concertada és de més de dos terços, molt per sobre que a la resta de Barcelona. 
 

Pels motius exposats, el seu grup vota en contra de la proposició. 
 

El conseller Jordi Guillén, portaveu del Grup Municipal de BC, subratlla que a les 
Corts hi ha varietat d’oferta en escola pública i, sobretot, en escola concertada, i esmenta 
algunes dades que va facilitar el Consorci d’Educació el 3 de desembre al Consell Escolar 
del Districte —el Sr. Cañigueral no hi va assistir—, que demostren que la situació de l’escola 
pública és pitjor que la de la concertada: a P3, es cobreixen necessitats i s’obren 53 places a 
la concertada; a l’ESO, l’escola pública no pot cobrir totes les demandes i en deixa fora 
26 infants al districte, mentre que a la concertada hi ha excedent de places. 
 

D’altra banda, explica que el Govern advoca per defensar, protegir i potenciar 
l’escola pública amb totes les garanties educatives, inclusives i de qualitat per als infants, 
garantint d’aquesta manera que els pares puguin escollir lliurement i, al mateix temps, que 
tinguin una bona oferta en escola pública, cosa que és obligació dels poders públics de 
l’Estat, tal com diuen l’article 27.4 de la Constitució espanyola i l’article 26 de la Declaració 
universal dels drets humans. Per això, el Grup de BC no dona suport a la proposició. 
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El conseller Carlos Hornero expressa el vot contrari del Grup Municipal del PSC i 

recorda que el PP ja va portar aquesta iniciativa al Plenari municipal el mes passat —s’ha 
portat d’un nivell superior a un d’inferior— i el PSC tampoc no va signar la declaració 
institucional. 
 

El conseller Xavier Cañigueral agraeix els vots favorables de Cs i BxCanvi i lamenta 
els vots contraris del Govern, d’ERC i de JxCat (diu que aquest grup de vegades sembla la 
CUP), i posa de manifest que el govern socialista defensa la primacia de l’escola pública 
com un model contraposat —i aquest és el problema, «contraposat»— a l’escola 
concertada, mentre que el PP defensa la complementarietat de l’escola pública i la 
concertada i la llibertat dels pares d’escollir. 

 
Subratlla que la llibertat forma part dels principis i de l’ideari polític del seu grup, 

mentre que l’esquerra i el nacionalisme tracten la llibertat com un privilegi en lloc de com un 
dret, i pregunta si el Govern i les administracions creuen en la llibertat d’ensenyament i estan 
disposats a desenvolupar-la o no. 

 
Tot seguit, remet, pel que fa al dret a l’educació i la llibertat d’ensenyament, a l’article 

27 (27.1, 27.3, 27.6 i 27.9) de la Constitució, l’article 26.3 de la Declaració universal dels 
drets humans, tres sentències del Tribunal Constitucional del 2010, el 2014 i el 2018, i 
comenta que, quan el PSC va recórrer determinats articles de la LOMCE davant del Tribunal 
Constitucional —que va desestimar íntegrament el recurs—, no va recórrer l’article 109.2, el 
de la demanda social, perquè sabia que la programació en ensenyament d’esquena a les 
famílies sense considerar la seva demanda vulnera com a principi aquest dret constitucional. 
 

Per acabar, diu que no el sorprenen els vots contraris del Govern i d’ERC, però sí els 
arguments d’ERC i, sobretot, els de JxCat. 
 

El president indica que, amb els vots desfavorables del PSC, BC, JxCat i ERC i a 
favor del PP, BxCanvi i Cs, no s’aprova la proposició amb contingut de declaració 
institucional del PP següent: El Consell del Districte de les Corts acorda: -Respectar i 
defensar la Constitució Espanyola i la jurisprudència emanada del Tribunal Constitucional en 
relació a l’article 27 de la Carta Magna, que situen en el mateix pla d’igualtat el dret a 
l’educació i la llibertat d’ensenyament, mitjançant un desenvolupament harmònic de tots dos 
drets. -Garantir que els pares, com a primers responsables de l’educació dels seus fills, triïn 
el tipus d’educació i el centre educatiu on escolaritzar els seus fills. -Defensar la xarxa de 
centres concertats com a garants de l’existència d’una oferta plural complementària a la 
xarxa pública, tal com ha manifestat el Tribunal Constitucional, i, per tant, de la llibertat 
d’elecció de les famílies, assegurant la igualtat d’oportunitats de les mateixes en l’exercici 
d’aquest dret, el que implica que les dues xarxes, pública i concertada, hauran de tenir els 
recursos necessaris que assegurin aquest dret. -Promoure i donar suport a l’autonomia 
organitzativa i pedagògica dels centres, respectant el caràcter propi d’aquests, per a 
desenvolupar projectes educatius de qualitat que puguin respondre a les inquietuds i 
prioritats de les famílies per tal que aquestes puguin triar amb total llibertat. -Garantir 
l’existència i gratuïtat dels centres d’educació especial tant a la xarxa pública com 
concertada com a garants de la llibertat d’elecció de les famílies. -Respectar i complir l’article 
27.3 de la Constitució que obliga els poders públics a garantir el dret que assisteix els pares 
perquè els seus fills rebin la formació religiosa i moral que estigui d’acord amb les seves 
conviccions. -Abandonar qualsevol intent dirigit a suprimir la demanda social de l’article 
109.2 de la LOMCE com a factor determinant per part de les administracions a l’hora d’oferir 
les places educatives. -Traslladar aquest acord al Govern d’Espanya perquè, a través del 
compliment de tots els punts d’aquesta proposta, defensi i garanteixi les llibertats educatives 
consagrades ne la Constitució Espanyola”. 
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c) Precs 
 

1. ERC: El Districte de Les Corts es compromet a treballar conjuntament 
amb Transports Metropolitans de Barcelona, per arreglar i asfaltar el carril 
bici que connecta Barcelona amb Esplugues de Llobregat, al seu pas per 
Barcelona, mes concretament pel parc de Cervantes, a hores d’ara 
totalment impracticable. 

 
El conseller Josep Maria Gebelli observa que quan es parla d’emergència climàtica i 

de zona de baixes emissions s’està parlant, entre altres coses, de promocionar el transport 
alternatiu als vehicles contaminants, com ara la bicicleta, i posa de manifest que l’entrada 
per l’avinguda Diagonal és la més utilitzada pels vehicles contaminants que arriben del 
Llobregat i que col·laboren a malmetre la qualitat de l’aire. 

 
Subratlla que la mesura que entrarà en vigor l’1 de gener del 2020 sobre la zona de 

baixes emissions, que limitarà l’entrada de vehicles contaminants a la ciutat, implica cuidar 
les alternatives, i exposa que el carril bici que connecta Barcelona amb Esplugues de 
Llobregat a l’altura del Parc de Cervantes es converteix en un sorral i això el fa molt perillós, 
ja que fins i tot amb bones condicions meteorològiques s’hi claven les rodes de la bicicleta, i 
amb pluja el perill augmenta. 

 
Assenyala que la BACC (Bicicleta Club de Catalunya) el considera un dels deu carrils 

bici més perillosos de Barcelona, i aprofita per exposar la perillositat també del tram comprès 
entre el Parc de Cervantes i el Palau de Pedralbes, on les bicicletes passen pel lateral 
enjardinat de l’avinguda Diagonal i l’han de compartir amb els vianants. 
 

En darrer lloc, remarca que els qui han apostat per implementar la mesura de la zona 
de baixes emissions a Barcelona han de ser els primers a facilitar totes les alternatives als 
vehicles contaminants, i per això el seu grup presenta aquest prec, que enuncia. 
 

La consellera Lucía García, portaveu del Grup Municipal de BC, indica que el Govern 
accepta el prec, ja que està a favor de treballar per millorar aquest carril bici davant del Parc 
de Cervantes i una de les seves prioritats és treballar per millorar el transport alternatiu al 
vehicle privat, ja que la contaminació i l’emergència climàtica són un problema de salut i cal 
l’esforç de tothom per millorar la xarxa de carril bici, en la mateixa línia que s’ha treballat per 
connectar el districte de les Corts i Barcelona amb alternatives com Esplugues. 

 
Dit això, explica que en aquest cas el carril bici està cobert de sorra perquè quan plou 

es produeixen uns moviments de terra cap a baix i tota la part destinada al trànsit queda 
molt irregular per a la bici i per als vianants, i manifesta el compromís del Govern a curt 
termini de retirar la part de la terra o sorra i el que sigui necessari per fer-lo transitable i 
segur fins que hi hagi un projecte més complet. 
 

El conseller Josep Maria Gebelli agraeix la intervenció. 
 
 

2. ERC: El Districte de Les Corts es compromet a treballar conjuntament 
amb Transports Metropolitans de Barcelona, per fer que la freqüència de 
pas de les línies 75 i 78 sigui de 10 minuts durant l’horari de 7:00 a 8:30 
del matí i a que els autobusos durant aquest horari siguin de doble cos. 

 
La consellera Elisabet Bercial enuncia el prec, que el seu grup presenta després 

d’haver parlat amb diverses persones de les AFA de les escoles de Pedralbes, que han 
posat de manifest que els nens tenen complicacions molt grans per arribar a l’escola amb 
transport públic al matí, ja que només s’hi pot arribar amb autobús i la freqüència de pas 
dels que hi ha actualment és totalment insuficient: durant l’horari d’inici de les classes, el 75 
passa cada 20 minuts i el 78, cada 18 minuts. Aquesta freqüència de pas fa que els nens 
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arribin a l’escola o massa d’hora (i hagin d’esperar massa temps fora) o tard, un cop han 
començat les classes. A més, els autobusos van totalment saturats i això implica grans 
incomoditats per als usuaris. 

 
Dit això, observa que defensar l’escola no és només fer-ho en horari lectiu, sinó 

també, per exemple, treballar perquè l’accés a les escoles sigui fàcil i segur, ja que s’està 
parlant d’infants i d’adolescents. 
 

El president dona la paraula a la persona del públic que ha demanat intervenir en 
aquest punt. 

 
El Sr. Gian-Lluís Ribechini demana que es compleixin les freqüències de pas que 

s’acordin, cosa que no s’està fent actualment, almenys en el cas del 75: segons TMB, passa 
cada 20 minuts, però, segons dades de l’aplicació de TMB, el dilluns de la setmana passada 
(9 de desembre), la previsió a les 07.27 h era que el següent passés 35 minuts després; el 
dimarts 10 a les 07.25 h l’espera era d’1 minut i de 37 minuts; el dimecres 11 a les 7.24 h, de 
2 minuts i de 38 minuts, i el dijous 12 a les 7.23 h, de 3 minuts i de 39 minuts. 
 

D’altra banda, critica l’increment del preu que suposa la T-Familiar (+25%). 
 

El conseller Carlos Hornero, portaveu del Grup Municipal del PSC, recorda que a la 
darrera sessió del Plenari el Govern ja va dir que calia modificar la freqüència del 75, ja que, 
en eliminar el recorregut del 54 de la zona del districte de les escoles i els instituts de 
l’avinguda d’Esplugues i la zona de Pedralbes, el servei del 75 no és satisfactori i és en 
aquest autobús en el qual el Govern ha enfocat la millora a través de TMB (se n’està parlant 
també al conjunt de Mobilitat del Districte per augmentar-ne la freqüència). 

 
D’altra banda, manifesta el total acord del Govern que cal solucionar aquest dèficit en 

la mobilitat a les escoles i els instituts de Pedralbes al més aviat possible, i explicita que el 
prec s’accepta. 
 

La consellera Elisabet Bercial agraeix l’acceptació del prec i espera que l’acord es 
compleixi al més aviat possible (el seu grup en farà seguiment). 
 
 

3. JxCat: Crear, en el termini màxim d’un mes, un grup de treball 
individualitzat al Districte de Les Corts on hi participi el veïnat, les entitats 
i associacions i els grups municipals, que valori i aporti solucions a totes 
aquelles carències i disfuncions que s'han esdevingut per a la implantació 
de la quarta i cinquena fase de la xarxa ortogonal tractant específicament 
les necessitats de transport del barri, -i especialment el referent a les 
línies H10/54-, donant lloc a un pla de treball del govern municipal i TMB 
amb mesures concretes que permetin ser implementades en el termini 
màxim de 6 mesos. 
Que es creï una comissió, formada pels membres del grup de treball, que 
faci seguiment de l’execució de les mesures recollides al pla de treball 

 
El conseller Sergi Mariné indica que el seu grup presenta aquest prec motivat per les 

nombroses queixes que tenen els veïns sobre algunes de les modificacions que s’han fet als 
autobusos, especialment a l’H10 i al 54, les rutes dels quals han estat retallades. Concreta 
que en el cas del 54, abans arribava fins a Maternitat i Pedralbes i ara acaba a Cardenal 
Reig i això es va intentar suplir amb la ruta del V1, que només té dues parades a les Corts, 
una de les quals és a Zona Universitària, i aquesta línia no travessa de ple el districte. 
Afegeix que alguns veïns es queixen que per recuperar la ruta de l’H10 han de fer 
transbords i que l’antiga ruta era molt més còmoda. 
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Davant d’això, el seu grup presenta aquest prec —l’enuncia—, l’objectiu del qual és 
donar veu als ciutadans perquè puguin expressar les seves queixes i puguin decidir, com a 
usuaris, per on han de passar aquestes línies. 
  

El president dona la paraula a les tres persones del públic que han demanat 
intervenir en aquest punt. 
 

El Sr. Gian-Lluís Ribechini comenta que part de la preocupació per la mobilitat a 
Barcelona prové del fet que la xarxa s’ha dissenyat pensant en gent jove i cada cop hi ha 
gent més gran, amb dificultats per recórrer algunes distàncies entre parades (ara s’han de 
desplaçar a peu més que abans). Entén que caldria replantejar-se la ubicació de les parades 
tenint això en compte. 
 

La Sra. Meritxell Lázaro manifesta l’opinió de la CUP les Corts que cal crear una 
taula de treball de transport públic del districte coordinada amb la Taula de Mobilitat de ciutat 
on participin Institució, associacions i entitats del districte per tractar tots els temes referents 
a la millora de la mobilitat com a dret essencial, ja que cal aportar solucions a les 
deficiències del servei d’autobusos incrementant els recursos materials i les freqüències dels 
autobusos 75, 78 i 10/V1 en hores punta, així com restaurar les línies 54 i H10. 
 

Assenyala que les xarxes d’autobús han de donar cobertura a les necessitats de les 
veïnes, especialment per connectar els habitatges amb els punts de més interès públic, com 
ara els CAP, les escoles i els instituts, els mercats, els eixos comercials, els equipaments 
públics, les seus de les administracions públiques, els centres de treball i les zones 
comercials, i subratlla que, malgrat les repetides queixes de les veïnes de les Corts i de 
diferents entitats i associacions, fins ara no han rebut resposta ni solució als problemes 
derivats de les carències i disfuncions de la xarxa de transport públic. 

 
Conclou que cal actuar de manera imminent per solucionar aquests temes. 

 
La Sra. Felisa Marco fa un parell de comentaris sobre punts anteriors: d’una banda, 

subratlla que a tot el barri hi ha un gran dèficit en il·luminació; d’altra banda, diu que la millor 
escola bressol que hi havia al districte, concretament a la Maternitat, es va treure (L’Avet). 

 
Tot seguit, pregunta què necessita l’Ajuntament que diguin o facin els veïns, que ja 

s’han manifestat en nombroses ocasions, per entendre que han fet una autèntica barbaritat 
amb els autobusos, tant amb les rutes com amb les parades i les marquesines, i remarca 
que fa més de quinze anys que demanen una parada al carrer Berlín. 

 
Demana que es creï una taula d’entitats amb l’Ajuntament perquè els veïns puguin dir 

què passa a cada barri, diu que el 75 és una vergonya, que per protegir l’educació primer cal 
garantir un bon transport i que el problema no és d’una línia o de dues, sinó que és molt 
profund, i és una vergonya que després de quatre anys de queixes no s’hagin solucionat els 
problemes. Comenta que potser els veïns han d’actuar com en altres països en què en una 
setmana se solucionen les coses, i diu que si la presidenta de TMB és la Sra. Colau, que 
vingui i escolti els veïns (va venir abans de les eleccions però no n’ha fet cap cas). 

 
Conclou que és inadmissible que els veïns hagin de passar tantes calamitats de 

trajectes llargs, freqüències i horaris insuficients (no hi ha dret, per exemple, que a les 22 h 
no es pugui agafar el 70), manca d’informació a les marquesines i manca d’autobusos, i 
demana solucions ràpides per a un problema que és global. 
 

El regidor del Districte indica que aquest és un dels casos en què el Govern 
coincideix absolutament amb els objectius però hi ha algun element que fa que no es pugui 
comprometre amb el prec tal com està redactat, de manera que no l’accepta, però és «un no 
positiu». 
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Explica que el Govern es compromet al 100% amb el que demana el prec, però no 
amb la forma, en primer lloc, perquè el transport públic de la ciutat té el complex problema 
d’analitzar el conflicte de ciutat i el conflicte de districte, un doble joc que no és fàcil 
d’arbitrar, i entén que això no es pot sotmetre a una exigència d’un mes o deu dies —com ha 
dit abans, espera rebre algunes respostes i solucions per part de Mobilitat sobre el 54 i l’H10 
abans que acabi l’any—; en segon lloc, perquè, si bé està totalment d’acord que cal escoltar 
les necessitats del barri, considera que, atès que els problemes no afecten autobusos 
estrictament de barri, sinó autobusos que tenen transversalitat amb altres districtes, hi podria 
haver contradiccions enormes entre les demandes o les percepcions de diferents nuclis de 
participació, de manera que el mecanisme n’ha de ser un altre. 
 

El conseller Sergi Mariné diu al Sr. Marcé que el sobta que el prec no s’accepti —i ho 
lamenta—, perquè a Horta-Guinardó els seus companys de partit, pel que té entès, han fet 
un grup de treball en aquesta línia. Entén que no acceptar aquest prec és donar l’esquena 
als veïns, no donar-los l’oportunitat de dir-hi la seva. 
 
 

4. JxCat: Que el Govern de Districte de Les Corts reposi els arbres dels 
Jardins de Joan Altisent en els espais buits, canviï el tipus de paviment i, 
mitjançant l’adequada senyalètica, expliqui vida i obra del músic Joan 
Altisent així com iniciar un procés de diàleg i consens amb els veïns per a 
establir els diferents nous usos del parc. Tanmateix insta el Govern a 
iniciar un procés de senyalització dels parcs i jardins posant en valor i 
donant a conèixer les persones que hi donen nom 

 
El conseller Ivan Condés posa de manifest que els Jardins de Joan Altisent, un petit 

triangle que hi ha entre el camí vell de Sarrià i el carrer Gelabert, és un jardí mal il·luminat 
(com molts del districte), amb un asfalt que el fa especialment inhòspit durant els mesos 
d’estiu i amb un manteniment deficient: fins i tot hi ha cinc espais d’arbres buits, un dels 
quals és especialment profund, de manera que suposa un perill per als nens que van al petit 
parc que hi ha allà. Davant d’aquesta situació, el seu grup presenta aquest prec, que 
enuncia. 
 

La Sra. Felisa Marco expressa el seu total suport per dignificar aquest espai i titlla la 
Sra. Colau d’hipòcrita per haver tret tots els arbres que ha volgut i per permetre que en 
treguin els del Miniestadi mentre parla de combatre la contaminació. Entén que si consent 
matances d’arbres centenaris, no l’importarà gens un parc petitó. 

 
Subratlla que l’alcaldessa, lluny de protegir el medi ambient, l’està deteriorant, ja que 

no conserva els arbres ni exigeix als propietaris, emprenedors o promotors que ho facin i no 
inculca que els arbres són sagrats i n’hi ha molt pocs (a tots els carrers del districte en 
falten), i demana que es reposin tots els arbres que s’han talat a les Corts, encara que sigui 
impossible equilibrar els crims que s’han comès. 

 
Conclou que tot el verd que hi ha s’està deteriorant, que els parcs no estan cuidats i 

que es continuen matant els pocs arbres que queden, i remarca que tothom ha de ser 
sensible davant del que estan fent uns mals administradors. 
 

El Sr. Joan Hernández subscriu les paraules de la Sra. Marco i posa de manifest que 
fa dos anys que no se substitueixen tots els arbres morts del districte i la gent fins i tot tapa 
amb rajoles les zones per evitar el perill de caure. Pregunta quan es reposaran tots aquests 
arbres, que s’estima que en són aproximadament un 7%. 

 
D’altra banda, informa que un arbre de vint anys és capaç de desfer tot el CO2 que 

emet un cotxe durant un any, de manera que l’Ajuntament de Barcelona hauria d’augmentar 
la superfície d’arbres que puguin descompondre el CO2 i crear oxigen en grans quantitats, 
com han fet altres ciutats de Catalunya, d’Espanya, d’Europa i del món. 
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Subratlla que si no s’incrementa moltíssim el nombre d’arbres no es podrà aturar ni el 

canvi climàtic ni la contaminació de Barcelona. 
 

La consellera Lucía García, portaveu del Grup Municipal de BC, subratlla que tant 
l’alcaldessa Ada Colau com el Govern del Districte de les Corts comparteixen la necessitat 
de millorar l’estat dels Jardins de Joan Altisent i per això hi ha programada la reposició de 
l’arbrat per a la plantació verda que es farà els primers mesos de 2020 i es proposa crear un 
grup d’arbust per als dos parterres de gespa que hi ha als extrems que pot ser consensuat 
amb els veïns perquè es proposa una plantació d’arbust concret de fulla vermella perenne 
que donaria color i diversitat als jardins. 

 
D’altra banda, confirma que es vol donar visibilitat a persones rellevants en el món 

cultural i Joan Altisent és una eminència en aquest sentit, de manera que es revisarà i 
s’estudiarà la senyalètica dels parcs i s’explicarà el nom d’aquests jardins. 
 

El conseller Ivan Condés agraeix l’acceptació del prec i fa èmfasi en la necessitat de 
fer un bon manteniment i de disposar d’una senyalètica adient sobre els personatges 
famosos o il·lustres del barri. Assenyala que la dels Jardins Clara Campoamor n’és un bon 
exemple i espera que aquesta sigui la tònica en tots els parcs del districte. 
 
 

5. Cs: Que el Govern del Districte, en consens amb el gestor de la 
instal·lació, el Club Joventut Les Corts, iniciï de manera immediata els 
tràmits per a la reforma i l’adequació de la zona de vestidors, magatzem i 
part del darrere de la grada del poliesportiu L’Illa, amb l’objectiu 
d’optimitzar els espais i solucionar les anomalies que presenta. 
  

El conseller Javier Edrosa posa de manifest que el poliesportiu L’Illa és un dels pocs 
equipaments esportius municipals que hi ha al districte i les instal·lacions han quedat petites 
atès el gran augment d’usuaris que hi ha hagut: actualment, cada setmana uns 
1.500 usuaris hi van a practicar futbol sala, bàsquet, voleibol, ball esportiu, etc.; les escoles 
de la zona (Ítaca i Santa Teresa) hi fan activitats, i a l’estiu acull el Campus Olímpia, per a 
nens de 3-16 anys. 

 
El seu grup entén que el Districte hauria de tenir com a objectiu la reforma integral 

del recinte o la seva ampliació per cobrir les necessitats de les entitats esportives, les quals 
actualment l’equipament no pot atendre correctament per l’augment de la demanda i la 
manca d’espai, per això presenta aquest prec, que enuncia. 
 

El conseller Carlos Hornero, portaveu del Grup Municipal del PSC, indica que un dels 
temes importants del Pla d’inversions per al Govern és el creixement dels espais esportius i 
una de les opcions de creixement es troba al pavelló L’Illa (creixement en alçada). 

 
Assegura que en les negociacions dels paquets d’inversió que s’estan fent amb 

diferents àrees el creixement d’aquest pavelló té prioritat absoluta, però si ara mateix el 
Govern inverteix diners en el manteniment o l’arranjament d’aquesta zona posterior del 
pavelló —que està també a l’ADN de millorar aquesta instal·lació, com ja s’ha fet els darrers 
anys, en què s’ha millorat el paviment, la part elèctrica i la il·luminació, entre altres coses—, 
s’estaria fregant la part de despesa indeguda, ja que si finalment tira endavant la millora i 
ampliació del pavelló, hi haurà un projecte executiu que indiqui on cal actuar i on no, i el 
Govern vol esperar a disposar del pla d’inversió global del pavelló per millorar aquestes 
instal·lacions, que és un dels seus objectius. Afegeix que si l’ampliació del pavelló no pot 
incloure’s en aquest mandat, hi ha un compromís per millorar les instal·lacions com s’ha 
anat fent els darrers anys. 
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Conclou que, atès que el Govern no es pot comprometre a millorar de manera 
immediata la part concreta del pavelló a què fa referència el prec, no el pot acceptar, però, 
tal com ha comentat, el compromís d’ampliar el pavelló hi és. 
 

El conseller Javier Edrosa puntualitza que el prec demana que el Districte prioritzi la 
reforma del poliesportiu, i observa que el creixement en alçada no impedeix que es millorin 
els vestidors i la part posterior. 

 
D’altra banda, comenta que els 98.000 euros que eren per al cobriment de les pistes 

del CEM Les Corts, que finalment no es podrà dur a terme, es podrien destinar a aquesta 
altra actuació. 

 
Per acabar, diu que el seu grup entén el no al prec com un no positiu, estarà atent al 

PIM i, si no hi ha una gran inversió per al poliesportiu L’Illa, tornarà a reclamar l’actuació. 
 

El conseller Carlos Hornero subratlla que perquè el PIM sigui una realitat cal aprovar 
el pressupost. 
 
 

6. PP: Instar al Govern del Districte a endegar, a través dels organismes 
municipals pertinents, un projecte per a rehabilitar les casetes del carrer 
de la Baixada del Monestir 1-7 i destinar-les a, entre altres usos, un ús 
veïnal per a fer del Monestir de Pedralbes un punt de referència de 
l’activitat social del barri 

 
El conseller Xavier Cañigueral diu que qualsevol que passi per la zona a què fa 

referència el prec, que recull una demanda veïnal ja del mandat anterior, pot veure l’estat en 
què es troben les cases que es demana que es rehabilitin, i posa de manifest que a 
Pedralbes no hi ha cap punt de referència de socialització dels veïns. 
 

El president dona la paraula a la persona del públic que ha demanat intervenir en 
aquest punt. 
 

El Sr. Lluís Sanglas, de l’Associació de Veïns de Pedralbes, agraeix la presentació 
del PP i diu que és una llàstima que es tingui una mica oblidat el monestir de Pedralbes, un 
monestir meravellós, i que les casetes estiguin caient. Els veïns entenen que aquestes 
cases haurien de tenir un ús veïnal, fins i tot de serveis complementaris per al museu i per al 
monestir. 

 
Comenta que tenen constància que hi ha un avantprojecte, però no se’ls ha 

ensenyat, com tampoc han pogut estar al Patronat del Monestir tot i haver demanat ser-hi, i 
observa que aquest és un tema de ciutat més que un tema de barri o de districte, i que si es 
vol esponjar el turisme a Barcelona, el monestir ha de tenir aquestes infraestructures perquè 
els visitants puguin tenir una botiga i un bar i, sobretot, que els veïns puguin tenir un punt de 
trobada. 
 

Per acabar, torna a donar les gràcies al PP i agraeix també la visita de l’altre dia del 
regidor i la gerent, així com la trobada amb ERC, i recorda als partits que tots disposen d’un 
petit dossier sobre aquest tema de ciutat. 
 

El conseller Manuel Becerra, portaveu del Grup Municipal del PSC, abans de donar 
resposta al prec, comenta que des que va néixer, als anys cinquanta, ha tingut temps 
d’aprendre algunes coses, com ara que no hi ha una sola veritat absoluta, i, si bé ha superat 
algunes pors, encara hi ha una cosa que li’n fa molta: les persones que pensen que tenen la 
veritat absoluta, única possible i, en conseqüència, no respecten ni accepten qui no pensa 
de la mateixa manera. Afegeix que encara es podria anar més enllà però entén que no s’hi 
arribarà. 



 

49 
 

 
Dit això, posa de manifest que les casetes a les quals fa referència el prec són 

propietat de la comunitat de clarisses del monestir de Pedralbes que tenien arrendades a 
diverses persones i formaven part del personal de servei del monestir. Explica que en els 
pactes signats entre la comunitat i l’Ajuntament de Barcelona es va preveure que aquestes 
cases passarien a formar part dels espais que se cedirien progressivament al Consistori per 
als usos del museu a mesura que les persones que les ocupaven i els seus descendents 
directes traspassessin. 
 

Indica que per a les cases 5 i 7, que ja es troben lliures de llogaters, es disposa d’un 
projecte de rehabilitació que preveu la seva utilització per a usos interns del museu 
(administració, arxius, reserves) i d’altres al servei del visitant (zona d’atenció als visitants i 
escolars, sala d’audiovisuals, llibreria i zona de refrigeri), mentre que les cases 1 i 3 encara 
es troben ocupades pels llogaters, però es preveu que quan quedin alliberades puguin ser 
rehabilitades com a residència d’artistes o escriptors, en aquest darrer cas, dins del 
programa de Barcelona Ciutat de la Literatura, del qual el monestir de Pedralbes forma part, 
o d’altres projectes que pugui portar a terme l’Ajuntament de Barcelona en un futur. D’altra 
banda, s’ha iniciat l’elaboració d’un pla director del monestir de Pedralbes, que proposarà un 
programa funcional. 
 

Per acabar, diu que el prec no s’accepta. 
 

El conseller Xavier Cañigueral lamenta que no s’accepti, però celebra que hi hagi 
prevista la rehabilitació, ja que el que importa és que s’hi actuï i que els veïns puguin fer ús 
de l’espai, tal com demanen des de fa temps. 
 

El conseller Manuel Becerra diu que quan arribi el moment es podran valorar les 
opcions. 
 

El president informa el Sr. Becerra que se li ha acabat el temps. 
 

El conseller Xavier Cañigueral diu al Sr. Becerra que ja en continuaran parlant més 
tard. 
 
 

7. BxCanvi: Que el Districte de les Corts elabori un estudi sobre possibles 
actuacions de caràcter preventiu per controlar la població de senglars de 
la muntanya de Collserola i pal·liar els danys ocasionats els darrers anys. 

 
El conseller Javier Erausquin formula el prec, referent a un problema conegut per 

tothom, que el Sr. Sanglas va exposar a la darrera sessió de l’Audiència Pública i que el seu 
grup portava al programa electoral, i comenta que les mesures que s’adoptin han de 
minimitzar el perjudici cap als animals i, alhora, ser efectives. 
 

D’altra banda, diu que són conscients que solucionar el problema no és fàcil, però 
subratlla que cal mirar de trobar maneres per posar fi a una problemàtica que fa temps que 
afecta el barri de Pedralbes (molts veïns han patit les conseqüències de les destrosses fetes 
pels animals, tant als jardins com a les brosses, i els vianants i els conductors han patit 
ensurts quan els animals han baixat cap a la ciutat). 
 

La consellera Lucía García, portaveu del Grup Municipal de BC, indica que els 
darrers dos anys s’han reduït significativament les incidències relacionades amb el porc 
senglar (l’any amb més incidència va ser el 2016), si bé durant el 2019 han augmentat una 
mica, i esmenta algunes de les actuacions en les quals el Govern, que accepta el prec, 
continuarà aprofundint per prevenir les incidències: evitar que els porcs senglars, animals 
salvatges però que troben menjar fàcilment quan baixen a zones urbanes, baixin a aquestes 
zones i hi trobin aliments, mitjançant la reducció dels punts d’alimentació, l’augment de la 
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dificultat d’accés a la zona urbana, l’encriptació dels punts d’aliments per a altres animals, 
com ara les colònies de gats, i el bloqueig de contenidors i papereres, tot plegat, 
acompanyat d’una campanya de sensibilització i de comunicació per als veïns i les veïnes 
que inclogui informació sobre els residus més quotidians; una nova avaluació de les 
afectacions de les diferents tipologies de verd per saber quines són les més atraients per als 
porcs senglars per mirar d’evitar-les, i un estudi de la reparació del verd. 
 

El conseller Javier Erausquin afirma que el seu grup estarà pendent de les mesures 
que s’implementin i col·laborarà en el procés. 
 
 

d) Preguntes 
 
1. Cs: Quin és el temps real d’ocupació d’aquest espai i quins són els usos 

que se’n fan, els horaris i els col·lectius que utilitzen les pistes de la 
Bederrida? 

 
El conseller Javier Edrosa, portaveu del Grup Municipal de Cs, formula la pregunta, 

referida a un espai esportiu que es va inaugurar al febrer i que ofereix 7.000 m2 per a la 
pràctica esportiva lliure i gratuïta. 

 
Comenta que l’espai està pensat per al gaudi del veïnat i dels col·lectius que passen 

diàriament pel districte, i, quan es va posar en funcionament, el Govern va afirmar que se’n 
faria difusió entre la població universitària, els centres de secundària, els esplais, les entitats 
juvenils, la Taula Jove, les entitats d’inclusió i els educadors de carrer, però les entitats 
esportives del districte no tenen accés a aquestes pistes malgrat la manca d’espai que 
pateixen, i s’ha dit que és un dinamitzador del recinte qui atorga l’ordre d’ús dels espais per 
garantir-ne la màxima rotació. 
 

La consellera Irene Morales, portaveu del Grup Municipal del PSC, puntualitza que 
Bederrida no és ni un equipament esportiu municipal —enlloc no està qualificat com a tal— 
ni unes pistes esportives, sinó un espai d’ús lliure d’esport ciutadà. Per això, no es pot 
utilitzar amb reserva de pistes per clubs esportius, sinó que cal garantir-ne un ús ciutadà tan 
rotatori com sigui possible i amb la millor conservació possible, i això és el que garanteix el 
dinamitzador que l’obre i el tanca i vetlla per la convivència. 

 
D’altra banda, indica que l’ús és continuat per part de la ciutadania (individual, joves, 

famílies, grups no reglats) i que del gener a l’octubre hi ha hagut una mitjana de 1.300 usos 
al mes; posa de manifest que el Govern va rebre demandes dels òrgans de participació i de 
col·lectius que tampoc no disposaven d’un espai per utilitzar, i observa que els clubs 
esportius no són els únics que poden garantir la pràctica esportiva. 
 

El conseller Javier Edrosa ensenya un document amb la normativa de l’espai, que el 
qualifica d’espai esportiu. 
 

La consellera Irene Morales puntualitza que el que ha dit és que no era un 
equipament esportiu municipal. 
 

El conseller Javier Edrosa indica que la normativa de l’espai estableix que no es 
permet fer-hi servir skates, patinets ni vehicles amb rodes, i tampoc consumir alcohol ni 
fumar, però la realitat és que l’espai està ple de patinets, que s’utilitza com una pista de 
skate i que hi ha grups que hi fumen i consumeixen alcohol, de manera que no se n’està fent 
un bon ús, i, paral·lelament, les entitats esportives ho estan passant malament perquè no 
tenen prou espai per als seus usuaris. Davant d’això, demana que, si és possible, es 
replantegi l’ús d’aquestes pistes. 
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La consellera Irene Morales insisteix que hi ha un dinamitzador que regula les 
entrades, les sortides, els temps i els usos i afegeix que a la nit no hi ha res, però que es 
revisarà. 
 
 

2. PP: Quines són les principals accions dutes a terme al districte de les 
Corts des de l’any 2017 fins al dia d’avui en benefici del comerç de 
proximitat, detallant, entre per cada acció, l’import de la despesa/inversió 
efectuada i el nombre de participants i beneficiats per la mesura, tant pel 
que fa a aquelles accions pròpies de l’Ajuntament del districte com per les 
dutes a terme per la resta de l’Ajuntament de Barcelona i els seus 
organismes dependents? Sol·licitem còpia de la resposta per escrit i que 
sigui distribuïda a tots els grups municipals i la resta de membres del 
Consell d’Economia i Hisenda 

 
El conseller Xavier Cañigueral formula la pregunta i diu al Govern que, si vol, en pot 

facilitar la resposta per escrit. 
 

La consellera Irene Morales confirma que la resposta s’enviarà per correu electrònic 
a tots els grups. 
 
 

3. BxCanvi: Quina valoració fa el Govern del Districte sobre la quantitat 
d’equipaments de proximitat al Districte? 

 
El conseller Javier Erausquin formula la pregunta i comenta que, a parer del seu 

grup, al districte no hi ha prou equipaments de proximitat (hi falten centres cívics, una 
biblioteca municipal, centres d’educació infantil, primària i secundària, centres d’atenció 
primària...). D’altra banda, diu que, si ho ha entès bé, el regidor ha dit en l’informe que 
considerava que en general hi havia prou equipaments socials. 
 

El regidor del Districte respon que sempre caldrien més equipaments i que tant de bo 
al districte n’hi hagués més, però el que volia dir és que, en el context del debat sobre els 
recursos que cal aconseguir per invertir en equipaments i fer-ne de nous, el Govern 
considera que actualment les prioritats del districte són els equipaments esportius, educatius 
(l’escola bressol en seria un exemple) i algun element que completi la feina assistencial o el 
treball d’inclusió. Insisteix que aquestes són les prioritats del Govern, però que, per 
descomptat, voldria tenir més equipaments culturals. 
 

El conseller Javier Erausquin agraeix la resposta. 
 

El conseller Manuel Becerra mostra un enllaç que permet accedir a una feina 
fantàstica que es va fer al districte i que ara es traslladarà a la resta de al ciutat, que ofereix 
moltíssima informació, amb dades estadístiques, objectius i resultats de l’enquesta als veïns, 
que indiquen (més del 30%) que falten equipaments, sobretot educatius (l’escola bressol), 
per a gent gran, per a diferents franges d’edat i esportius. 

 
Assenyala que, després de relacionar les dades demogràfiques amb les carències 

manifestades pels veïns, el Govern coincideix plenament en la necessitat de dotar el districte 
de més equipaments esportius, d’escoles bressol i residències de gent gran, i en aquesta 
direcció orientarà els seus esforços durant aquest mandat, segur que amb la col·laboració i 
el suport de tots els grups. 
 

 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grups 
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E. DECLARACIONS INSTITUCIONALS. 
 

Declaració Institucional contra la violència masclista 
 

El conseller Josep Maria Gebelli, portaveu del Grup Municipal d’ERC, llegeix la 
declaració: 
 

«El Consell Plenari de les Corts, acorda: 
 

Primer. Manifestar el rebuig i condemna de qualsevol forma de violència masclista, 
fet que representa una greu vulneració dels drets humans fonamentals. 
 

Segon. Instar el conjunt d’administracions a tramitar els pressupostos amb 
perspectiva de gènere i garantir partides per a la lluita contra la violència masclista. 
 

Tercer. Mostrar el rebuig vers el discurs i els partits d’extrema dreta que volen 
eliminar les polítiques de gènere, així com les lleis en contra de la violència masclista. 
 

Quart. Crear vies d’informació, d’atenció i denúncia més properes al jovent i vetllar 
pel compliment dels protocols d’atenció a les dones víctimes de violència masclista, i 
treballar de manera coordinada amb tots els agents implicats i les entitats feministes. 
 

Cinquè. Instar els mitjans de comunicació a evitar aquells continguts que transmetin 
comportaments masclistes, que utilitzin un llenguatge no sexista i visibilitzin la realitat de 
discriminació i violència masclista que pateixen les dones.» 
 
 

Declaració Institucional del Dia Internacional de les persones amb discapacitat. 
 

El conseller Josep Maria Gebelli, portaveu del Grup Municipal d’ERC, llegeix la 
declaració: 
 

«Primer. Reiterar la necessitat de donar compliment a la Convenció Internacional 
sobre les Persones amb Discapacitat i a l’Agenda 2030 de desenvolupament sostenible. 
 

Segon. Manifestar el compromís de l’Ajuntament per tal d’afavorir el compliment dels 
drets d’igualtat d’autonomia personal i d’accessibilitat universal a la ciutat de Barcelona. 
 

Tercer. Incrementar el pressupost per continuar treballant per garantir l’accessibilitat 
de les persones amb discapacitat a la ciutat de Barcelona, especialment en aquells àmbits 
en què l’Ajuntament pot incidir. 
 

Quart. Garantir i motivar la participació de les persones amb discapacitat en els 
processos participatius i debats públics de la ciutat. 
 

Cinquè. Manifestar la voluntat que l’Ajuntament es personi com a acusació popular 
en els casos de discriminació i vulneració dels drets a persones amb discapacitats 
especialment rellevants, seguint els criteris d’accions judicials establerts. 
 

Sisè. Comunicar la present declaració a l’Institut Municipal de Persones amb 
Discapacitat, l’IMPD, per tal que puguin dur a terme el seguiment.» 
 
 

El president agraeix les activitats de la gent del Districte, de la gent present a la sala 
i, avui especialment, dona les gràcies també a la Guàrdia Urbana, que, per primer cop en els 
quatre anys que fa que presideix el Districte, ha hagut d’intervenir; desitja un bon Nadal a 
tothom, i dona per finalitzada la sessió. 
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I sense més assumptes per tractar que els que componen l’ordre del dia, el president 

aixeca la sessió a les 22.40 hores del mateix dia, el contingut de la qual certifico. 
 
 
 

  Vist-i-plau 
El regidor president del  
Consell del Districte 
   
    
 
 
Francisco Sierra López
   
    

 

La secretària 
 
 
 
 
 

Meritxell Cusí Pérez 
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